
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران ابعادی جدید از 
برنامه شهرداری تهران برای توسعه ناوگان حمل و نقل عمومی 

در سال جاری را تشریح کرد.
محسن هرمزی در گفت وگو با ایسنا، مدیریت شهری فعلی به 
خصوص در حوزه حمل و نقل عمومی را میراث دار یک عقب 
ماندگی جدی دانست و اظهار کرد: حجم عقب ماندگی ها به 
قدری بالا بود که  شورا و شهرداری دو سال است که اولویتشان 
را بر روی توسعه حمل و نقل شهر تهران قرار دادند و نکته قابل 
توجه این است که نه تنها در حوزه سخت افزای و تجهیزات 
حمل و نقل؛ بلکه شــاهد عقب گرد در چند حوزه اعم از نرم 

افزاری و حتی در وضع قواعد جدید بوده ایم.
وی افزود: در حوزه نگهداشــت علائــم ترافیکی، چراغ های 
راهنمایی، دوربین های ترافیکی، ناوگان اتوبوسرانی و مترو نیز 
کمبودها و عقب افتادگی هایی داشتیم که به همین دلیل طی 
دو سال اخیر موضوع حمل و نقل اولویت اول شهر تهران است، 

بگونه ای که در سال جاری تقریبا بیش از ۵۰ درصد بودجه شهر 
تهران به این حوزه اختصاص یافته است.

هرمزی ادامه داد: شورای شهر ششم در اسفندماه سال گذشته 
با مصوبه ای انعقاد قراردادهای ســرمایه گذاری خارجی را به 
شهرداری ابلاغ کرد و این بزرگترین اعطای مجوز و لایحه ای 
است که پس از انقلاب تا به امروز در شهرداری تهران رخ داده 
است که اهمیت حمل و نقل را نشان می دهد. هرمزی با بیان 
اینکه همت دولت، شهرداری  و شورا بر تغییر جدی در حمل 
و نقل است، گفت: سال جدید با تمرکز بر نوسازی، بهسازی و 

وضع قواعد جدید شاهد بهار حمل و نقل خواهیم بود.
معاون شــهردار تهران ادامــه داد: همچنین توافق شــد از 
طریق وزارت صمت ۱۱ خودروساز داخلی نسبت به واردات 
خودروهای برقی اقــدام کنند که طی آن حــدود ۶۵ هزار 
خودروی برقی به شهر تهران اضافه شود. وی در پاسخ به این 
سوال که تعهدات ۱۱ شرکت خودرو ساز به چه میزان محقق 

خواهد شد گفت: در شــش ماهه اول ۱۴۰۳ و در فاز نخست 
حداقل۲۳ هزار خودرو تأمین می شود.

معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهــران با تاکید بر 
اینکه همچنین خریــد ۱۰ هزار ون به مبلــغ ۳۸۰ میلیون 
یورو نهایی شده و قرارداد منعقد شــده است، اظهار کرد: در 
واگذاری ون های جدید،  واگذاری به تاکســیرانان از طریق 
تســهیلاتی که ارائه خواهیم کرد در دستور کار قرار دارد؛ اما 
هنوز مدل ارائه تســهیلات، نحوه واگذاری ون ها و... نهایی 
نشده است؛ البته آنچه که مســلم است اینکه فراخوانی برای  
رانندگان تاکسی خواهیم داشــت تا در صورت تمایل بعد از 
 اسقاط خودروی فرسوده خود نسبت به دریافت تاکسی جدید

 اقدام کنند.
وی در پاســخ به این ســوال که معمولا وقتی اسم خودروی 
چینی به میان می آید در مورد کیفیت کالاها شک می کنیم 
و آیا کیفیت خودروهای چینی که قرار است وارد شود تأیید 

و تضمین می شود؟ افزود: در مورد خودروی چینی برقی که 
شهرداری تهران قرارداد منعقد کرده باید بگویم که با کیفیت 
ترین خودرو  بعد از تســلا را انتخاب کرده ایم، بگونه ای که از 
مدل خودرویی که برای تهران خریداری شده است، در چین 

۵۰۰ هزار تاکسی از آن در حال بهره برداری است.
هرمزی در مورد تأمین و تضمیــن قطعات خودروهای برقی 
نیز با تأکید بر اینکه خودروســاز کیفیت و تأمین قطعات را 
نیز تضمین کرده اســت، گفت: باتری ایــن خودروها تا پنج 
سال ضمانت دارد و خدمات پس از فروش آن نیز تا پنج سال 

خواهد بود.
وی در مورد نوسازی ناوگان اتوبوســرانی نیز گفت: قرار داد 
خرید ۲۵۰۰ دســتگاه اتوبوس داخلــی را منعقد کرده ایم و 
در کنار آن قــرارداد خرید ۲۵۰۰ دســتگاه اتوبوس برقی با 
شرکت های دیگر را بسته ایم و قرار است ظرف شش ماه وارد 
چرخه شــوند که البته بنا داریم که ایــن اتوبوس ها را تحت 

عنوان شرکت های خود شهرداری مدیریت کنیم؛ بگونه ای که 
تحویل بخش خصوصی نمی شود؛ بلکه سهامدارش سازمان 
ذخیره بازنشستگی است و قرار نیست سرمایه شهر را به بخش 
خصوصی واگذار کنیم بلکه در نظر داریــم که راننده جذب 

کنیم تا بر روی اتوبوس ها کار کنند.
هرمزی در مورد نوسازی موتورســیکلت ها نیز تصریح کرد: 
توافق خرید ۱۵۰ هزار موتورسیکلت برقی انجام شده؛ اما در 
حال حاضر در مرحله انتخاب برند هســتیم و آنچه که مسلم 
اســت تهران با این حجم آلایندگی موتورسیکلت ها باید به 
سمت برقی سازی پیش برود. وی با تأکید بر اینکه در قرارداد 
با شرکت های چینی، علاوه بر خرید موتور، اتوبوس، تاکسی 
و... به خرید دوربین های کنترل ترافیک نیز توجه شده است، 
گفت: ۴۰۰ میلیون یورو ارزش قرارداد منعقد شده در این حوزه 
است و البته دقت داشته باشید که بخشی از آن نرم افزاری و 

یک بخشی از این قرار داد سخت افزاری است.

جانشــین فرمانده فراجا توضیحاتی را درباره طرح جدید 
انسدد در مرزهای شرقی کشــور ارائه کرد. چندی پیش 
خبری مورد اجرای طرح انســداد مرزهای شرقی کشور 
منتشر و اعلام شد که بناست دربازه زمانی سه ساله دیوار 
بتنی چهار متری، ســیم خاردار، فنس و جاده اصولی در 
مرزهای مشترک میان ایران و افغانستان ساخته شود. در 
همین راستا نیز جانشین فرمانده فراجا توضیحاتی بیشتر 
از اجرای این طرح را ارائه کرده است. سردار قاسم رضایی 
در گفت وگو با ایســنا درباره اجرای طرح انسداد مرزهای 

شرقی گفت: مسئولیت مرزهای کشور با فرماندهی انتظامی 
است و مرزبانی وظیفه کنترل و مدیریت مرزها را دارد. در 
بعضی از مرزها مانند مرزهای شمال غربی و مرزهای شرقی، 
تهدیداتی از آن سوی مرزها وجود دارد که ما با آن مقابله 
می کنیم. جانشین فرمانده کل انتظامی کشور ادامه داد: 
به عنوان مثال حمل و نقل مواد مخدر یا تردد اشرار و حتی 
نفوذ تروریست ها ممکن است از این مرزها صورت بگیرد. در 
همین راستا و بنابر درخواست پلیس، مقرر شد انسدادهای 
فیزیکی در این مرزها ایجاد شود تا کنترل و مدیریت آنها بهتر 

صورت گیرد. رضایی اظهارکرد: بنابراین با مدیریت فراجا و 
استفاده از نظرات کارشناسی مرزبانی و بودجه ای که دولت 
تامین کرده است، مقرر شد از امکانات مهندسی رزمی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در ساخت این دیوارها نیز استفاده 
شود. در صورت نیاز با سپاه پاسداران نیز هماهنگی هایی 
صورت خواهد گرفت و از ظرفیت آنان نیز استفاده خواهیم 
کرد. در واقع این طرح، طرح پلیس است که ارتش به خاطر 
داشتن دانش فنی مناسب اجرای آن را بر عهده گرفته است. 
در مجموع فراجا مسئول تامین امنیت مرزهای کشور است.

معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با بیان اینکه هر کدملی یک مراقب سلامت 
در کشور دارد، گفت: از این پس به ازای هر سه هزار 
نفر یک تیم پزشکی خانواده متشکل از دو مراقب 
سلامت و یک پزشــک در برنامه پزشکی خانواده 

حضور دارند.
به گزارش ایرنا ، طرح پزشــک خانواده با پوشش 
جمعیتــی ۵۵ میلیــون نفــر در کشــور یکی از 
دستاوردهای بزرگ نظام ســلامت و گام اساسی 
برای دسترســی به تامیــن عدالت بهداشــتی و 

سلامتی جامعه در دولت سیزدهم است.
پزشک خانواده عنوان طرحی است که یک خانواده 
به طور مستقیم تحت پوشــش تیم پزشکی قرار 
می گیرد؛ یعنی این گروه پزشکی علاوه بر اقدامات 
درمانی مربوط به یک خانواده، اقدامات مربوط به 
بهداشت جسمی، جنسی و روانی افراد را نیز تحت 
نظر قرار داده و مشــاوره هایی در این خصوص به 

افراد می دهند.
پزشــکان خانواده با صلاح دید خــود می توانند 
افراد را به پزشــکان متخصص ارجاع دهند تا در 
صورتی که نیاز به معاینات بیشــتر دارند توســط 
آنها انجام شــود. این طرح با محوریت نظام ارجاع 
بیمــاران، پــس از ســال ها انتظار و طی شــدن 
دوره طولانی اجرای آزمایشــی در اســتان های 
فارس و مازندران، از دی ســال گذشته به صورت 
آزمایشــی اجرا و از اردیبهشــت امســال به طور 
گسترده در سایر شــهرها عملیاتی شــد.در این 
طــرح، مــردم بــرای دریافت خدمات ســلامت 
از یک مســیر تعریف شــده و تحت نظر یک تیم 
 مشــخص اقدام می کنند و از حمایت های دولتی 

برخوردار می شوند.
تمام خانواده هایی که تحت طرح پزشک خانواده 

قرار می گیرند، ارجاع آنها بــه متخصصان بالینی 
هدفمندتر می شــود؛ به گونه ای کــه ارجاع های 
بیهوده به پزشــکان کاســته می شــود که خود 
 کاهش مراجعــات حضــوری در کلینیک ها را به 

دنبال دارد.
مزیت این طرح آن است که هزینه های تشخیصی 
و میزان بســتری ها به طور چشــمگیری کاهش 
یافته و دریافت پول توسط پزشکان هم هدفمندتر 
می شود؛ از سوی دیگر بعضی از بیمه ها هزینه های 
زیادی از مردم بابت ارائه خدمــات درمانی به آنها 
می گرفتند که اجــرای این طرح باعث شــد این 

هزینه های اضافی نیز کاهش یابد یا حذف شود.
حسین فرشیدی افزود: مراقبان سلامت در اجرای 
برنامه کشــوری پزشــکی خانواده از نقش مهمی 
برخورد هستند. ســوابق درخشان نظام شبکه در 
ســلامت جامعه به ویژه در مناطق روستایی موید 
جایگاه تاثیرگــذار مراقبان و بهــورزان در اجرای 

برنامه های حوزه سلامت است.
وی با اشــاره به شــیوه نامه جدید برنامه پزشکی 
خانواده و نظام ارجاع اظهارداشت: پایگاه پزشکی 
خانواده تجمیعی متشکل از ۴ تا ۶ مراقب سلامت 
و ۲ تا ۳ پزشــک برای پوشــش ۶ تا ۹ هــزار نفر 
جمعیت، پایگاه پزشــکی خانواده منفرد متشکل 
از دو مراقب سلامت و یک پزشــک برای پوشش 
۳ هزار نفر جمعیت و پایگاه ســلامت متشــکل از 
۴ تا ۶ مراقب ســلامت در مناطقی کــه موفق به 
 جذب پزشک نشده اند برای پوشش ۶ تا ۹ هزار نفر 

جمعیت، است.
فرشیدی تصریح کرد: سال گذشــته ۲۷ میلیون 
ایرانی در قالب برنامه پزشکی خانواده تحت پوشش 
مراقب ســلامت قرار گرفتند و امسال پیش بینی 
می شــود این رقم به ۵۵ میلیون نفر افزایش یابد. 

به گفته معاون وزیر بهداشــت، برنامه پزشــکی 
خانواده تعهد دولت است و از دستاوردهای بزرگ 
نظام ســلامت بوده که با ارائه بسته های خدمتی 
به ویژه بــا نیازهای مادران باعث ارتقا ســلامت و 
 کاهش مرگ و میــر مادران و نوزادان در کشــور 

شده است.
فرشــیدی افزود: دولت ســیزدهم به دنبال این 
اســت که تحت عنــوان »عدالت در ســلامت« 
حداقل خدمــات را در اختیار افــراد جامعه قرار 
دهد، اگرچه بخش بهداشــت و درمان مستقیم با 
هم ارتبــاط دارند اما آنچه ما در زمینه بهداشــت 
 کار می کنیم به صورت مســتقیم بر آینده درمان 

تاثیرگذار است.
وی با اشــاره به اینکه مناطق محروم و حاشــیه 
شهرها در حوزه خدمات سلامت و بهداشت بیشتر 
باید مورد توجه قرار گیرنــد، تصریح کرد: مردمی 
سازی سلامت بیشتر بر حقوق شهروندان و عدالت 
اجتماعی تاکید دارد و تــلاش می کند تا از طریق 
طرح های مشارکتی مردم محور، از تسلط یک گروه 
خاص دارای نفوذ محلی یا محــروم ماندن برخی 

اقشار از خدمات و امکانات، جلوگیری کند.
برنامه پزشک خانواده، یکی از آن برنامه های مهم 
نظام جمهوری اســلامی در دو دهــه اخیر ایران 
است که حداقل ۵ دولت درگیر اجرای آن شدند. 
مسئولان در همه این دولت ها بر اولویت و اهمیت 
این برنامه تاکید داشتند و مصوبات و ابلاغیه های 
متعددی برای تســریع در روند اجرای این برنامه 
داشتند. این برنامه برای اولین بار در قانون برنامه 
توسعه چهارم ) ۱۳۸۸- ۱۳۸۴( مطرح شد و اکنون 
در ۹۵ شهر در حال اجراســت و در این برنامه تیم 
های سلامت دانشگاه های علوم پزشکی مشارکت 

دارند.

رییس کل سازمان نظام پزشکی با اشاره به جامعه 
۷۶هزار نفری ماماها در کشور و نقش آنها در اجرای 
سیاســت های جمعیتی، گفت: به دنبال اقدامات 
خوبی که در این دولت و با تلاش وزارت بهداشــت 
صورت گرفته، جلوی ســقوط آزاد کاهش موالید 

گرفته شد.
دکتر محمد رییس زاده در مراسم روز ماما، خطاب 
به حاضران در جلسه گفت: حتما باید به شما جامعه 
بزرگ مامایی تبریک بگوییم که عمر و تجربه خود 
را صرف شــیرین ترین و زیباترین تجربه هستی و 
خاطره یک خانواده می کنید و واســطه ظهور امن 
فیض خداونــدی حیات بر روی زمین هســتید و 
این حتما جای تقدیر دارد و جایگاه شما در جامعه 
پزشکی جایگاه بسیار رفیعی است؛ به اندازه ارزش 
جان یک سرزمین وتداوم خلقت. راز قوی بودن این 
کشور عزیز و دوست داشتنی که به جان نفوس خود 
وابسته است، به دستان شماست که از نفوس این 
دیار مراقبت می کنید، هــم در دوران بارداری، هم 

در دوران زایمان و هم مراقبت های پس از زایمان.
وی افزود:  زیربنای اصلی توسعه پایدار و اقتدار هر 

کشور تناسب مستقیم با نیروی جوان مولد دارد و 
حتما یکی از مولفه های تقویت آن جمعیت سالم 
مولد، عملکرد جامعه عظیم ۷۶ هزار نفری مامایی 
کشور است. از این منظر جامعه مامایی ارزش بالایی 
دارد و باید برای تحقق آینده کشــور برای جامعه 
مامایی ســرمایه گذاری های کلان در بعد علمی و 
کارکردی انجام شود. این سرمایه گذاری های کلان 
لازمه توسعه و تعالی و جوانی جمعیت است. اگر ما 
می خواهیم از این ســیاه چاله ی جمعیتی بیرون 
بیاییم و از آن پنجره طلایی جمعیت استفاده کنیم، 

حتما باید قدر جامعه مامایی را بدانیم.
رئیس زاده همچنین در ســخنان خود به آمار قابل 
توجهی اشاره کردو افزود: ما در سال های ۹۲ تا ۴۰۰  
یک شیب وحشتناک رو به نزول جمعیتی داشتیم. 
در سال ۹۸ نسبت به سال قبل از آن، ۱۲.۴ درصد 
کاهش موالید داشتیم. این کاهش را هنوز داریم اما 
سرعت شیب کمتر شده است با اقدامات خوبی که 
در این دولت و با تلاش وزارت بهداشت  شده است 

سرعت نزول کمتر شده است.  
وی در همین زمینه عنوان کــرد: در ۱۴۰۰، یک 

میلیون و ۱۱۴ هــزار تولد داشــتیم. ۱۴۰۱ یک 
میلیون و۷۵ هزار و در ســال ۱۴۰۲، یک میلیون 
و ۵۷ هزار. لذا کاهش۱۴۰۱ نسبت به ۱۴۰۰، ۳.۶ 
بوده اما کاهش ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱، ۱.۶ بود و 

جلوی آن سقوط آزاد  کاهش موالید گرفته شد.
بنابر اعلام روابط عمومی سازمان نظام پزشکی، وی  با 
استناد به آخرین آمار سازمان نظام پزشکی گفت:  از 
۷۶ هزار نفر جمعیت مامایی کشور تنها ۱۰درصد آن ها 
پروانه مطب داردند. یعنی ۷هزار و ۷۱۲ پروانه فعال 
مامایی داریم.   یکی از مهمترین مولفه های تشویق 
به فرزندآوری این است که دوران زایمان و بارداری به 
تجربه خوشایند و مطمئنی تبدیل شود و  هرقدر این 
تجربه شیرین باشد، تکرار آن محتمل تر خواهد بود 
و جمعیت عظیم جامعه مامایی در ایجاد این تجربه 
خوشایند نقش مهمی دارند که باید بکار گرفته شوند 

و این واقعیت ها را باید مسئولان عزیز کشور بدانند.
رئیس زاده گفت: جشــن روز ماما باید یک جشن 
واقعی افزایش جمعیت ســالم و قوی باشد و حتما 
ما باید به آینده امیدوار باشیم و موظفیم که به نسل 

جدید امید و نشاط بدهیم.

۶۵هزارخودرویبرقیبهشهرتهراناضافهمیشود
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سرمقاله

توازن در بازار کار 
اجرایی شود 

آمارهای اشتغال و بیکاری 
کشــور نشــان می دهــد 
که در بخــش جوانــان و 
فارغ التحصیــلان، توفیق 
چندانی نداشتیم و نتوانســتیم در این بخش ها 
شــغل ایجاد کنیم. انتظار از مسئولین این است 
که به حقوق و خواسته های کارگران توجه داشته 
باشند و در عین حال، اجازه دهند کارگران با آرامش 
خواسته ها و مطالبات خود را مطرح کنند. اگر بازار 
تقویت شود و فضای اشتغال کشــور بهبود یابد 
کارگری که شغل خود را از دست بدهد می تواند به 
راحتی به کارگاه دیگر مراجعه کند و مشغول کار 

شود. مشکلات حوزه...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس بازار کار 
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خسارت۹.۵تریلیون
دلاریحملاتسایبری

ایجاد یک میلیون و 44 هزار شغل در سال جاری هدف گذاری شد

سرکوب نرخ بیکاری بااشتغال فارغ التحصیلان
صفحه3

صفحه2

افزایش خرید  تضمینی  گندم
خرید   تضمینی   گندم   به   ۸۵۵   هزار   تن   رسید

با گذشت حدود ۴ ماه از آغاز سال ۲۰۲۴ و تداوم روند 
توسعه سریع فناوری های نوظهور دیجیتال، چشم 
انداز تهدیدات سایبری همچنان گویای تکامل این 
مخاطرات اســت. به گزارش مهر؛ به زعم بسیای از 
کارشناسان، انواع حملات سایبری از جمله باج افزارها 
به طور فزاینده ای پیچیده و پرتکرارتر از گذشــته 
خواهند شد. این در حالی است که در طول سال های 
اخیر، چالش های اقتصادی جهان، شــیوع ویروس 
کرونا و جنگ روسیه اوکراین سبب افزایش بی ثباتی 
بازارها و در پی آن کاهش محسوس سرمایه گذاری 
در حوزه های گوناگون از جمله امنیت سایبری شده 
است. بر اساس تازه ترین داده های آماری، ارزش کل 
بازار امنیت سایبری در سال ۲۰۲۲ به ۳۴ میلیارد 
دلار رســیده که کاهش شــدیدی نسبت به مبلغ 
۹۱ میلیارد دلاری ســال ۲۰۲۱ را نشان می دهد. 
همین امر، از ابتدای سال ۲۰۲۳، زنگ خطر را برای 
بسیاری از فعالان فعالان این صنعت به صدا در آورد. 
اکنون با گذشت حدود یک ســال، به نظر می رسد 
که مخاطرات همچنــان در حال افزایــش بوده و 
تدابیر امنیتی در کاهش حجم حملات چندان مؤثر 
نبوده اند. تلاش بر آن است که در این نوشتار کوتاه، 
نگاهی دقیق به پیش بینی هــا و برآوردهای کنونی 
در مورد رونــد افزایش حملات ســایبری، به ویژه 
باج افزارها، تا پایان سال ۲۰۲۴ داشته باشیم. اغلب 
کارشناسان امنیت سایبری، در اظهار نظرهای خود 
پیرامون آینده مخاطرات ایــن حوزه، افزایش قابل 
توجه شدت و تعداد حملات باج افزاری را پیش بینی 
می کنند. باج افزارها در طول سال های اخیر بر چشم 
انداز تهدیدات سایبری تسلط یافته اند. پیش بینی 
می شود که سال جاری نیز شرایط مشابهی داشته 
باشــد. حملات باج افزاری بیش از هر زمان دیگری 
پیچیده و مخرب شده و مجرمان سایبری دریافته اند 
که واداشــتن ســازمان ها به پرداخت هزینه نقض 

داده ها راهکاری کارآمدتر...



اقتصاد2
ایران

خرید تضمینی گندم به ۸۵۵ هزارتن 
رسید

مدیرعامل بازرگانی دولتی گفت: از ابتدای فصل 
برداشت تا ۱۵ اردیبهشت ۸۵۵ هزارتن گندم از 
کشاورزان خوزستانی خریداری شده است. سید 
سعید راد مدیرعامل بازرگانی دولتی گفت: خرید 
تضمینی گندم از ۲۰ فروردین آغاز شد و تا صبح 
جمعه ۱۵ اردیبهشت، بالغ بر ۸۵۵ هزارتنُ گندم از 

کشاورزان خوزستانی خریداری شده است.
وی با اعلام اینکه با توجه به هشدارهای سازمان 
هواشناســی، نســبت به اتخاذ و اجرای تدابیر و 
تمهیدات لازم از جمله به کارگیری کامل ناوگان 
حمل و نقل جــاده ای برای انتقــال گندم های 
خریداری شده استان خوزستان به انبارها و سیلوها 
اقدام شد، افزود: از ۵۰ هزارتنُ گندم باقی مانده در 
مراکز روباز با پوشش دهی دقیق و چادرکشی سریع 

بر رویِ گندم ها اقدام شد.
راد با تأکید بر اینکه صیانت از گندم هایی که حاصل 
دسترنج کشاورزان است را وظیفه خود می دانیم و با 
استفاده از تمام امکانات موجود، پایِ کار جمع آوری 
گندم های خریداری شــده در استان خوزستان 
آمدیم، افزود: تلاش می کنیم تا یکی دو روز آینده، 
نسبت به انتقال گندم های باقی  مانده به انبارها و 

سیلوها اقدام کنیم.
مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران با تقدیر و 
تشکر از تمامی تلاشگرانی که به صورت شبانه روزی 
برای انتقال گندم های استان خوزستان به میدان 
آمدند، گفــت: جا دارد از تدابیــر و پیگیری های 
رئیس جمهور و معاون اول و وزیر جهاد کشاورزی 
و مساعدت های استاندار خوزستان و همه ادارات 
اســتان خوزســتان در جریان عملیات جهادی 
صیانت از گندم های خریداری شده قدردانی کنم.

در تامیــن اتوبــوس نیازمند 
خارجی ها نیستیم

وزیر صمت با بیان اینکه در تامین کشنده و اتوبوس 
نیازمند خارجی نیستیم، گفت: متاسفانه با دو بهانه 
تامین مالی و نیاز فوری، به سمت خارجی ها می 
روند. عباس علی آبادی در مصاحبه با صدا و سیما 
با اشاره به موضوع واردات اتوبوس و کشنده، گفت: 
امروز در تولید کشنده و اتوبوس نیازمند خارجی 
نیستیم بلکه نیازمند تأمین هزینه ها و زمان هستیم 
اما گاهی بــه بهانه تأمین مالــی و گاهی به بهانه 
اینکه فوری نیاز داریم، واردات صورت می گیرد. 
وی در پاسخ به ســوالی درباره اینکه چگونه باید 
جلوی بهانه جویی ها را گرفت، تاکید کرد: به هر 
حال هر بار به دنبال بهانه هســتند تا راهی پیدا 
کنند و به منفعت برســند. وزیر صمت ادامه داد: 
در حال حاضر یکی از بهانه های مهم این اســت 
که تأمین کنندگان خارجی مایل به تأمین مالی 
هستند، بنابراین ما باید این بهانه ها را از بین ببریم 
و روش هایی را برای تأمین مالی و مشارکت دادن 
 مردم در این امر پیدا کنیم تا با این بهانه ها به سمت 

خارجی ها نرویم.
علی آبادی عنوان کــرد: یکی دیگر از بهانه ها این 
است که گاهی اعلام می کنند تعداد زیادی دستگاه 
آن هم به صورت فوری نیاز دارنــد؛ در حالی که 
اگر این موضــوع را از قبل به تولیدکننده بگوییم 
تولیدکننده هم نسبت به تولید محصول مذکور 
اقدام می کند. وی گفت: متأسفانه این مساله وجود 

دارد اما به هر حال ما به دنبال رفع آنها هستیم.

رشد ۳۸۰ درصدی اعتبارات 
رفاه و تامین اجتماعی

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: اعتبارات رفاه 
و تامین اجتماعی از ۱۳۱ همت در سال ۱۳۹۹ به 

۶۳۰ همت در سال ۱۴۰۳ افزایش یافته است.
داوود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه در 
صفحه شخصی خود در ادامه تشریح ویژگی های 
ممتاز قانون بودجه ۱۴۰۳، اعلام کرد: »اعتبارات 
رفاه و تأمین اجتماعی از ۱۳۱ هزار میلیارد تومان 
)همت( در ســال ۱۳۹۹ به ۶۳۰ همت در سال 
۱۴۰۳ افزایش یافته است. رئیس سازمان برنامه 
و بودجه افزود: در این مدت، متوســط پرداختی 
ماهانه بــه مددجویان تحت پوشــش نهادهای 
حمایتی از ۶۱۷ هزار تومان به یکهزار و ۶۹۰ هزار 

تومان افزایش یافته است.
در ادامه رئیس سازمان برنامه و بودجه در صفحه 
شــخصی خود نوشــت: تعداد مددجویان تحت 
پوشش نهادهای حمایتی از ۳.۲ میلیون خانوار به 
۳.۹ میلیون خانوار افزایش یافته است. عضو کابینه 
دولت سیزدهم افزود: همچنین، در دولت سیزدهم 
برای کمک به تغذیه کودکان دچار سو تغذیه، مبلغ 
۸۴۰ میلیارد تومان در بودجه سال ۱۴۰۲ و مبلغ 
۱,۷۲۸ میلیارد تومان در بودجه ۱۴۰۳ پیش بینی 

شده است.

خبر

رئیس جمهــور پرداخت 
تســهیلات بــرای واحد 
های تولیــدی، پرداخت 
تسهیلات ازدواج، مسکن 
و اشتغال را از موضوعاتی 
دانست که دولت همواره نسبت به آن دغدغه دارد و 
خطاب به بانک مرکزی وبانک های عامل تاکید کرد: 

باید این موضوعات در اولویت قرار بگیرد.
رئیس جمهور در نشست مشــترک اعضای هیأت 
وزیران با اســتانداران سراسر کشــور که در سالن 
پیامبر اعظم )ص( وزارت کشور برگزار شد، ضمن 
عرض تســلیت شــهادت امام جعفر صادق )ع(، 
پرچمداری تحــول در حرکت عظیــم دین مبین 
اسلام را از نقاط برجســته حیات مبارک این امام 
همام عنوان و بر ضرورت بهره گیری همه کارگزاران 
نظام اسلامی از فضائل و سیره علمی و عملی اهل 
بیت علیهم السلام در گره گشایی و خدمت به مردم 

تاکید کرد.
رئیس جمهــور ضمن تاکیــد بر توجــه و کمک 
گرفتن از قــدرت لایزال الهی بــرای انجام کارها، 
تصریح کرد: عملیات »وعده صادق« که به ارتقای 
اقتدار، قدرت، عزت و امید ملت ایــران انجامید و 
به عنوان یک نقطــه عطف در تاریــخ زندگی این 
ملت از ســویی نشــان داد ایرانیان ملتی هستند 
که می خواهند آزاد و مســتقل زندگــی کنند و از 
سوی دیگر جمهوری اســلامی ایران را در باشگاه 
قدرت های منطقه ای و جهانــی در بالاترین رده ها 
 و جزو قدرت های مطرح قرار داد، صرفا با اتکال به

 خدا انجام شد.
رئیس جمهور با بیان اینکه امــروز همه صاحبان 
قلم، بیان و ســخن و هر کس کــه در هر حوزه ای 
تاثیرگذاری دارد باید بــرای امیدآفرینی و ارتقای 
امید جامعه تــلاش کند، افزود: دشــمن به دنبال 
یاس آفرینی است و ما باید برای امیدآفرینی تلاش 
کنیم. کارگزاران دســتگاه های اجرایی نیز باید در 
عرصه عمل و با کار شبانه روزی امید مردم را ارتقا 
دهند. مردم باید این احســاس را داشته باشند که 
دولت دارد کار می کند و از ســوی دیگر باید ضمن 

گزارش کارها و اقدامات و تلاش برای گره گشایی از 
اذهان مردم، دلایل و علل ناکارآمدی های احتمالی 
را نیز به گزارش کرد، چرا که مردم صداقت را بیش 

از هر چیز می پسندند.

بانک ها در تامین مالی به موقع واحد های 
تولیدی کمک کنند

رئیس جمهور ضمــن تقدیر و قدردانــی از همه 
حافظان امنیت در کشور خاطر نشان کرد: دشمنان 
به دنبال موج ســواری هســتند تا در گوشه وکنار 
کشور ناامنی را ایجاد کنند. امنیت را به عنوان یک 
موهبت الهی و یک ضرورت بدانیم. همه اقدامات در 
گرو امنیت است  و انشــاالله روز به روز ارتقا خواهد 

یافت.
وی با اشــاره به نقش واحد های تولیدی در تحقق 
شعار سال بیان کرد: همه ی بخش ها برای تحقق 
شعار سال باید برنامه داشته باشند. هیچ بخشی از 
تولید اعم از کارخانه های بزرگ وکارگاه ها نباید در 
ســال جهش تولید بی برنامه باشند، استان ها باید 
برای جهش تولید برنامه کلان و استانی و اقلیمی 
داشته باشند. بانک ها باید در زمینه تامین مالی به 

موقع واحد های تولیدی کمک  کنند.

تشکیل کارگروه ویژه برای استان هایی 
که بیشترین آمار بیکاری را دارند 

رئیس جمهور در ادامه پرداخت تســهیلات برای 
واحد های تولیدی، پرداخت تســهیلات ازدواج، 
مســکن و اشــتغال را از موضوعاتی دانســت که 
دولت همواره نســبت به آن دغدغه دارد و خطاب 
به بانک مرکزی وبانک هــای عامل تاکید کرد: باید 
این موضوعــات در اولویت قرار بگیــرد .پرداخت 
تسهیلات برای ازدواج و اشــتغال ومسکن بسیار 

مهم است .
آیت الله رئیســی با تاکید بر اینکه آمار بیکاری در 
بسیاری از اســتان ها کاهش یافته است، بیان کرد: 
استان هایی که بیشترین آمار بیکاری را دارند سریعا 
کارگروهی را تشکیل دهند تا از این وضعیت خارج 
شوند. باید فکر ویژه برای این استان ها داشت و باید 

کار جدی در این زمینه کرد.
رئیس جمهــور خاطر نشــان کرد: همــه ارکان 
دولت برای توانمندسازی شــرکت ها، تولیدی ها 
و کارخانجات تلاش کنند. وقتــی برای رفع موانع 
تولید جلســه ای برگزار می شــود، باید نتیجه این 
جلسات، رفع موانع تولید باشــد. آیت الله رئیسی 
یکی از بخش های مهمی کــه می تواند در جهش 

تولید نقش ایفا کند، را تعاونی ها برشمرد و گفت: از 
همین امروز به تعاونی ها نقش داده شود.در زمینه 
فعالیت های دانش بنیان، دانشگاه ها می توانند تولید 
ثروت کنند. اقتصاد کشاورزی مورد توجه قرار بگیرد 
چون می تواند از مهاجرت به شهرها جلوگیری کند.

اقتصاد روستا، مانع مهاجرت
وی با بیان اینکه بخش هــای مختلف دنبال تولید 
ثروت بدون فشار آمدن بر مردم باشند، گفت: مثلا 
دانشــگاه ها در حوزه دانش بنیان می توانند تولید 
ثروت کنند؛ جوانان عزیز ما در شرکت های دانش 
بنیان با کار خودشان می توانند تولید ثروت کنند. 
فعال شدن معادن برای کشور ثروت ایجاد می کند؛ 
کشور ما در برخی بخش ها معروف به بهشت معادن 

است که باید این معادن فعال شوند.
رئیس جمهــور بیان کرد: مســأله صــرف کردن 
کشاورزی برای کشاورز و اقتصاد کشاورزی بسیار 
مهم اســت؛ در روســتاها برق و آب و گاز و جاده و 
خانه بهداشــت داریم اما چرا روستایی رها میکند 
و به شــهر می آید؟ چون می گوید اقتصاد روستا و 
کشاورزی باید صرف کند و قابل پیش بینی باشد؛ 
تضمین شــود که محصولش خریداری می شود. 
بایــد از  محصولات روســتایی هــا حمایت کنیم 
ومحصولاتشــان  به موقع خریداری شود؛ این می 
 شود اقتصاد روستا که روستایی را به ماندن در روستا 

امیدوار می کند.
آیت الله رئیسی خاطر نشان کرد: بخش هایی هم 
که بالفعل نیستند و بالقوه اند و شما استانداران می 
توانید آنها را شناسایی کرده و بالفعل کنید؛ یکی از 
کارهای دولت فعلیــت دادن به توانایی های بالقوه 
در دانشــگاه ها، بازرها و سایر حوزه های اقتصادی 
است که زمینه فعالیت ندارند و باید زمینه را برای 
آنها فعال کرد.آن روز که رهبر انقلاب فرمودند که 
باید شرکت های دانش بنیان دو برابر شود، ۵ هزار 
شرکت بود که امروز به ۱۰ هزار شرکت رسیده است؛ 
ایشــان به خوبی چیش بینی کرده اند که جوانانی 
هستند که در حوزه های دانش بنیان می توانند در 
بخش های تولیدی فعال شــوند و این کار با اراده و 
پیگیری ایشان اتفاق افتاد الان هم در کشور زمینه 

برای فعالیت و رشد بسیار زیاد است.

رئیس جمهور خطاب به استانداران:

موانع تولید برطرف شوند

قرارداد ۲.۷میلیــارددلاری با 
پتروشیمی ها برای تولید بنزین

با توجه بــه افزایــش مصرف بنزیــن حدود 
۲.۷میلیارد دلار با پتروشیمی ها قرارداد بسته 
شده است که در سال جاری بخشی از ظرفیت 

خود را به حوزه تولید بنزین اختصاص دهند.
بررسی ها نشــان می دهد در محاسبات اولیه 
تبصره هدفمندی یارانه ها کم برآوردی صورت 
گرفته است، در زمان حاضر پیش بینی می شود 
در یک سناریو بدبینانه دولت حدود ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان نیاز دارد که در طول سال منابع 
مربوط به تبصــره ۸ یا جــدول ۱۴ مرتبط با 

هدفمندی یارانه ها را ترمیم کند.
با توجه به درآمد ها و هزینه هایی که وجود دارد 
اگر دولت این جبران هزینه را انجام ندهد ممکن 
است دچار کسری بشود، یکی از دلایل عمده 
آن هم این است که طبق اعلام نمایندگان عضو 
کمیسیون تلفیق بودجه سال گذشته به جای 
صادرات بنزین، حدود دو میلیارد دلار بنزین وارد 
کردیم و در منابع و مصارف تبصره هدفمندی 
یارانه ها ناترازی ایجاد شــده است و امسال نیز 

ادامه خواهد یافت.
در همیــن خصــوص حاجی بابایــی رئیس 
کمیســیون تلفیق بودجه ۱۴۰۳ با اشــاره به 
اینکه، تبصره هدفمندی یارانه ها مرتبط با منابع 
درآمدی ناشی از بنزین و گازوئیل و نفت کوره و 
نفت خام و این هاست، گفت:  چون ۱۲۳ ـ۱۲۴ 
میلیون لیتر در داخل مصرف می کنیم آن میزانی 
که باید صادر می کردیم دیگر نمی توانیم صادر 
بکنیم. حاجی بابایی گفت: بر این  اســاس در 
بعضی از مصارف تعریف شده هدفمندی یارانه ها 
دچار مشکل می شویم، سال گذشته دو میلیارد 
دلار بنزین وارد کردیم، امسال هم دو میلیارد 
دلار باید وارد کنیم. رئیس کمیســیون تلفیق 
بودجه ۱۴۰۳ اعلام کرد: امســال ۲,۷ میلیارد 
دلار با پتروشیمی ها قرارداد بسته شده است که 
بتوانند بنزین تولید کنند، این ها یک سری موارد  
است که تبصره ۱۴ هدفمندی یارانه ها یا تبصره 
۸ قانون بودجه ۱۴۰۳ یا جدول شماره ۱۴ را با 

مشکل جدی روبه رو کرد.

رونــق تولید بــا مالیــات بر 
سوداگری

مالیات بر سوداگری پس از سال ها بالاخره در 
شرف تصویب نهایی اســت. این مالیات شامل 
خانه، خودرو، ارز و طلا است و هدف آن دریافت 
مالیات از خرید و فروش های غیرشفاف، دلالی و 

سوداگری ها است.
 به گزارش مهر ۱۱ سال مالیات بر سوداگری یا 
همان مالیات بر عایدی سرمایه قبلی، در مجلس 
معطل ماند و بالاخره اردیبهشت امسال مجلس 
ایرادات شورای نگهبان را اصلاح کرد و برای تأیید 
نهایی به شورای نگهبان فرستاد. این طرح شامل 
خودرو، ملک، ارز و طلا می شود و هرکس بیش از 
نیاز مصرفی و کمتر از دو سال این موارد را خرید 

و فروش کند، مشمول این طرح خواهد بود.
پس از حواشی و سوالات بسیاری که در سطح 
جامعه درباره این طرح ایجاد شد؛ برنامه پایش 
۱۱ اردیبهشت، میزبان مصطفی طاهری عضو 
کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی بود 
تا به سوالات و شــبهات مردم درباره مالیات بر 

سوداگری پاسخ دهد.
مصطفی طاهری در ابتدای برنامه از فلســفه 
مالیات بر سوداگری گفت. بسیاری از مردم گله 
دارند که چرا کارمند یا کسبه که به صورت شفاف 
کار می کنند، مالیات شان را باید پرداخت کنند 
اما آن هایی که دلالی می کنند و چندین برابر ما 
درآمد دارند، مالیاتی پرداخت نمی کنند. برای 
حل این مشکل در تمام دنیا از عایدی سرمایه 
مالیات می گیرند و این طرح مالیات بر سوداگری 
هم برای جلوگیری از دلالی، سوداگری و تجمع 

سرمایه در بخش های غیر مولد است.
طاهری مثال زد: اگر خانواده ای ۵ فرزند بالای ۱۸ 
سال هم داشته باشد و ۵ خودرو برای خودشان 
بعلاوه دو خودرو برای سرپرست خانواده بخرند و 
قبل از دو سال نفروشند، مالیاتی از آن ها دریافت 
نمی شــوند. البته این مالیات در مــورد طلا و 
ارز متفاوت است و ســقف زمانی برای خرید و 
فروشش وجود ندارد. نماینده مجلس دراین باره 
گفت: »در مورد طلا و ارز اگر شــفاف هرچقدر 
طلا بخرید و شفاف فروخته شود، هیچ مالیات 
بر عایدی دریافت نمی شود. در مورد طلا و ارز 
این مالیات مشمول کسانی می شود که شفاف 
نیستند و با حجم تراکنش هایی مواجه می شویم 
که انگار کارش طلافروشی است ولی خودش را 
به عنوان طلا فروش معرفی نکرده است؛ اینجا از 

او مالیات اخذ خواهد شد.«
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معاون بانک مرکزی با بیان اینکه امسال مدل جدید 
اعتبار سنجی بانکی علمیاتی می شود، گفت: در 
مدل جدید عوامل جدید مانند محکومیت مالی، 
جرایم رانندگی، صدک بنــدی یارانه هم در نظر 
گرفته می شود و دیگر مانند روال فعلی رفتار افراد 
در پرداخت اقساط تسهیلات تنها ملاک رتبه بندی 

نخواهد بود.
مهران محربیان، معــاون فناوری های نوین بانک 
مرکزی درباره گلایــه مردم از ســاز و کار اعتبار 
ســنجی بانک ها مبنی بر اینکه حتی با یک روز 
تاخیر در پرداخت اقساط، رتبه اعتبار سنجی آنها 
به طور قابل توجهی کاهش پیدا می کند در حالیکه 
ممکن است اقشاری مانند کارگران با تاخیر حقوق 
و دستمزد خود را از کارفرما دریافت کنند، اظهار 
داشت: مدل جدید اعتبار سنجی بانک ها هنوز به 
اجرا نرسیده و با اجرای مدل جدید نحوه امتیازدهی 
به افراد تغییر کرد و در مدل جدید رفتار افراد در 
پرداخت اقســاط تنها یک بخش از اعتبارسنجی 
اســت. در حالی که در مدل فعلــی تقریبا عمده 
امتیازدهی براساس رفتار افراد در پرداخت اقساط 
است و هر فردی که پرداخت به موقع نداشته باشد 

به رتبه پایین تر تنزل پیدا می کند.
وی با بیان اینکه در مدل جدید تمام این موضوعات 
دیده شــده، گفت: در مدل جدید اعتبارسنجی 
عوامل دیگری در رتبه دهی موثــر خواهد بود و 
عواملی که در این مرحله اضافه می شــود سابقه 
محکومیت های مالی است. معاون بانک مرکزی 

تاکید کرد: همچنین از موضوعات جدید در مدل 
اعتبار سنجی صدک بندی یارانه ها است و از این 
پس افرادی که برای دریافت یارانه اعلام می کنند از 
دهک های پایین جامعه هستند دیگر نمی توانند وام 
بانکی با اعداد و ارقام بالا را دریافت کنند به عبارت 
دیگر سقف تسهیلات برای افراد با اطلاعات صدک 

بندی یارانه ها تعیین می شود.
محرمیان ادامه داد: در مــدل جدید موضوعات 
مالیاتی، جرایم رانندگی، نحوه رفع تعهدات ارزی 
و سایر موضوعات مورد نظر در شبکه بانکی  اضافه 
خواهد شــد و در مدل جدید رتبه بندی بســیار 

دقیق تر شده است.
وی در پاسخ به این سوال که مردم برای اصلاح رتبه 
خود در اعتبار سنجی باید چه اقدامی انجام دهند 
آیا پرداخت یک قسط زودتر به اصلاح رتبه کمک 
خواهد کرد، اظهار داشت: در مدل جدید تمام این 
موضوعات دیده شده و امسال هم این مدل جدید 
علمیاتی خواهد شد، در مدل فعلی هم مردم اگر در 
سررسید اقساط تسهیلات را بپردازند می توانند از 
کاهش رتبه جلوگیری کنند اما اینکه برای اصلاح 
رتبه اقساط یک ماه زودتر پرداخت شود، اثرگذار 

نیست و نمی تواند توصیه درستی باشد. 
محرمیان در پاسخ به این سوال که آیا در مدل جدید 
اعتبار سنجی رفتار افراد در پرداخت قبوض در نظر 
گرفته می شــود،  افزود: در این مرحله فعلا رفتار 
مردم در پرداخت قبــوض و پرداخت به موقع یا با 

تاخیر قبوض در نظر گرفته نمی شود.

رایزن بازرگانی ایــران در چین بــا بیان اینکه 
چینی ها به دنبال کالاهای با کیفیت هســتند و 
توجه به این موضوع موجــب رونق صادرات به 
این کشــور می شــود، گفت: عمده محصولات 
وارداتی چین کشاورزی، نفتی، دارویی و عمده 
محصولات صادراتی آن محصولات مکانیکی و 

الکتریکی است.
حمید عادلی، رایزن بازرگانی ایران در چین، در 
همایش معرفی فرصت های حضور در نمایشگاه 
بین المللــی واردات چین که در حاشــیه ایران 
اکسپو برگزار شد، اظهار کرد: باید موقعیت بازار 
چین را بشناســیم، کالاهای مورد نیاز چینی ها 
را بررســی کنیم و بعد به صادرات کالاها کنیم. 
چینی ها به دنبال کالاهای با کیفیت هســتند و 
توجه به این موضوع موجب رونق صادرات به این 

کشور می شود.
رایزن بازرگانی ایران در چین با اشــاره به اینکه 
چین در ۴۰ سال گذشته تولید ناخالص داخلی 
خود را ۳۶ برابر افزایش داده، گفت: چینی ها با 
سیاست درهای باز، به رشــد خوبی در تجارت 
رسیده اند؛ به طوری که چین در ۲۰۲۳ رتبه اول 
صادرات جهان و رتبه پنجم خدمات را کســب 
کرده است. به گفته وی روســیه و چین رکورد 
۲۴۰ میلیارد دلار در کل تجارت را داشــته اند. 
عمده محصــولات وارداتی چین کشــاورزی، 
نفتی، دارویی و عمــده محصولات صادراتی آن 

محصولات مکانیکی و الکتریکی است.

عادلی با بیان اینکه کل صادرات غیرنفتی ایران 
سال گذشته ۴۹ میلیارد دلار بوده که ۱۴ میلیارد 
دلار صادرات به چین انجام شــده و ۱۸ میلیارد 
دلار هم واردات از این کشور بوده، تصریح کرد: 
چین اولین کشور مقصد صادراتی ایران و رتبه 
بعد صادرات کشورما عراق است. چین یک بازار 
واحد و یکپارچه نیست و مجموعه ای از بازارهای 

برای با ویژگی های جمعیتی مختلف است.
در ادامه این نشست نادر رشــیدی، مدیر امور 
نمایشگاه های خارجی نمایشــگاه بین المللی 
تهران، اظهار کرد: نمایشگاه بین المللی واردات 
چین ۵ تــا ۱۰ نوامبر )۱۵ تا ۲۰ آبــان( برگزار 
می شود که شرکت های ایرانی در این نمایشگاه 
حضور پیدا می کنند. از ســال ۲۰۱۸ به دستور 
رئیس جمهور وقت چین هر ســاله در آبان ماه 
در شانگهای برگزار می شــود. دفاتر بین المللی 
و نمایندگی هایی در شانگهای چین قرار دارد و 
هدف از نمایشگاه واردات چین حمایت از تجارت 

آزاد و توسعه صادرات و واردات است.
وی بــا بیان اینکه در دوره ســال گذشــته این 
نمایشگاه، ۳۰ شــرکت ایرانی در بخش تجاری 
و ملی در نمایشگاه واردات چین شرکت کردند. 
چینی ها به دنبال ارتباط با ایران و کشــورهای 
دیگر هســتند. باید از ظرفیت های صادراتی به 
چین اســتفاده کنیم و از این طریــق بازارهای 
صادراتــی را در گروه کالاهــای مختلف عرضه 

کنیم.

با توجه به استقبال مردم از طرح کالابرگ الکترونیکی 
و ارتقای امنیت غذایی هفت دهــک جامعه با دریافت 
یارانه تشویقی، احتمال اینکه این طرح با بررسی عمیق و 
تأمین بودجه به همین شکل یا اشکال دیگر از پرداخت 

یارانه مضاعف به مردم تمدید شود، دور از انتظار نیست.
به گزارش ایرنا، دولت سیزدهم در راستای ارتقای امنیت 
غذایی مردم و اثرگذاری یارانه بر سر سفره آن ها، طرح 
سه گانه کالابرگ الکترونیکی، یارانه مادران باردار یا دارای 
کودک شیرخوار ســه دهک اول درآمدی و یارانه برای 
کودکان هفت دهک درآمدی جامعه که نیازمند تغذیه 

مضاعف هستند را در دستور کار قرار داد و اجرایی کرد.
هر کدام از این طرح ها برای قشر خاصی تعریف شدند 
تا امنیت غذایی آن ها از طریق یارانه ارتقا یابد یا تقویت 
شود. طرح فجرانه یکی دیگر از ابتکارات دولت در حوزه 
تشویق مردم به خرید اقلام خوراکی با قیمت پایه بود؛ به 
این شکل که آن ها سبد غذایی تعریف شده مشتمل بر 

۱۱ قلم کالای اساسی را با قیمت پایه خریداری کنند.
»طرح فجرانه« در راســتای حمایت مضاعف از ســبد 
غذایی خانوار یارانه بگیر با اولویت خانوار دهک های پایین 

جامعه )اول تا هفتم( هم زمان با چهل و پنجمین سالگرد 
پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی از ۱۷ بهمن ماه سال 
گذشته آغاز و تا ۱۷ اردیبهشت ماه )فردا( ادامه دارد. در 
این طرح اعتبار تشوقی خرید ۱۱ قلم کالای اساسی از 
طریق کالابرگ از ۱۲۰ هزار تومان به ۲۲۰ هزار تومان 
افزایش یافت و شرط خرید ۲۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه 

برای دریافت آن اعتبار تشویقی حذف شد.
۱۱ قلم کالای اساسی شامل گوشت مرغ، گوشت قرمز، 
برنج، روغن، ماکارونی، شیر، پنیر، ماست، قند و شکر، 
تخم مرغ و حبوبات و با قیمت های مبنای سال ۱۴۰۱ 
است که مابه التفاوت قیمت ها با قیمت روز )۱۴۰۲( از 

محل یارانه جدید دولت تأمین شده است.
در مرحله نخست این طرح که از بهمن ۱۴۰۲ آغاز شد، 
افرادی که مشــمول بودند با خرید از طریق کالابرگ 
الکترونیکی از فروشگاه های اعلام شده ۲۲۰ هزار تومان 
یارانه مضاعف دریافت می کردند. در دوره نخست وازیر 
طرح فجرانه کالابرگ بیش از ۸۷ درصد مردم از یارانه 
مضاعف اســتفاده کردند. در مرحله بعدی که مربوط 
به اسفند ماه بود این مشــارکت به ۷۵ درصد رسید که 

دلیل کاهش آن نیز این بود که مردم درگیر خرید نوروز و 
سفرهای نوروزی بودند. در این مدت استقبال دهک های 
یک تا ســه درآمدی جامعه از این طرح، به بیش از ۸۸ 
درصد رسیده که نشان می دهد دولت سیزدهم به اهداف 
خود که ارتقای امنیت غذایی دهک های درآمدی پایین 
بوده جامع عمل پوشانده است. در آخرین آمار مربوط به 
۵۲ روز نخســت طرح فجرانه، بیش از ۱۸ هزار میلیارد 
تومان توســط دولت در قالب یارانه و بیش از ۶۰ هزار 
میلیارد تومــان آورده مردم را تشــکیل داده که به این 
واسطه ۷۸ هزار میلیارد تومان در ۵۲ روز به سمت سفره 
غذایی مردم روانه شده و در کنار آن تولید داخل رونق 
گرفته و کارخانجات غذایی هم توانسته اند تولید خود 
را افزایش دهند. آمار مربوط به اردیبهشــت ماه هنوز 
اعلام نشده اســت. علاوه بر ارتقا امنیت غذایی مردم از 
این طریق، دولت به یک هدف دیگر نیز دست یافت. در 
گذشته یارانه بگیران عادت به برداشت یارانه نقدی و صرف 
آن برای امور غیر از کالاهای خوراکی داشتند؛ اما با طرح 
کالابرگ الکترونیکی و پس از آن طرح تشویقی »فجرانه« 
رفتار اقتصادی و اجتماعی مردم و صاحبان فروشگاه ها 

نسبت به خرید اعتباری شکل گرفت تا دولت به هدف 
خود که ارتقا امنیت غذایی است نزدیک تر شود.

باتوجه به اینکه روز هفدهم اردیبهشت این طرح سه ماهه 
خاتمه می یابد، دولت و مســئولان حوزه به دنبال این 
هستند که می توان یارانه مضاعف ۲۲۰ هزار تومانی را به 
شکل دیگری پیش برد یا خیر. تا کنون در این خصوص 
اطلاع رسانی انجام نشده است اما با توجه به موفق بودن 
طرح، استقبال مردم، توزیع به موقع اقلام غذایی بدون 
ایجاد صف، رونق صنایع تولید مرتبط با اقلام سبد غذایی 
و ارتقا امنیت غذایی آحاد مردم تمدید این طرح تشویقی 
دور از ذهن نخواهد بود. البته با توجه به هزینه زیادی که 
برای دولت ایجاد می کند قطعا باید مورد بررسی بیشتر 
قرار بگیرد و بودجه آن تعریف شود تا طرح ادامه پیدا کند.
قیمت روز سبد مشــتمل بر ۱۱ قلم، ۷۴۳ هزار و ۷۵۰ 
تومان بوده که خانوار دهک های اول تا هفتم درآمدی 
در صورت خرید بسته می بایســت قیمت سال ۱۴۰۱ 
را به مبلغ ۵۲۳ هــزار و ۳۰۰ تومــان پرداخت کنند و 
مابه التفاوت آن تا قیمت روز به مبلغ ۲۲۰ هزار و ۴۵۰ 

تومان از محل اعتبار جدید دولت تأمین می شود.

چینیهابهدنبالکالایباکیفیتهستندجرایمرانندگیبهاعتبارسنجیبانکیاضافهمیشود

پیشبینیتمدیدطرحفجرانهکالابرگالکترونیکی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3025 دو شنبه 17 اردیبهشت ماه

توازن در بازار کار اجرایی شود 
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس بازار کار 
آمارهای اشتغال و بیکاری کشور نشان می دهد 
که در بخش جوانان و فارغ التحصیلان، توفیق 
چندانی نداشتیم و نتوانستیم در این بخش ها 
شــغل ایجاد کنیــم. انتظار از مســئولین این 
اســت که به حقوق و خواســته های کارگران 
توجه داشته باشند و در عین حال، اجازه دهند 
کارگران با آرامش خواســته ها و مطالبات خود 
را مطرح کنند. اگر بازار تقویت شــود و فضای 
اشتغال کشور بهبود یابد کارگری که شغل خود 
را از دســت بدهد می تواند به راحتی به کارگاه 

دیگر مراجعه کند و مشغول کار شود.
مشکلات حوزه اشــتغال در کشــور ما بسیار 
پیچیده تر از این آمارســازی هاست و تا زمانی 
که در کشورمان این حجم از کارگران خارجی 
غیرقانونی در بازار کار حضــور دارند، مطمئن 
باشــید که توازن در بازار کار ما رعایت نخواهد 
شد. این در حالی است که ما باید نرخ اشتغال و 

نرخ بیکاری را متعادل کنیم.
این آمار ها را به شــکلی تدویــن کنیم که در 
جامعه محســوس باشد، به شــکلی که مردم 
احســاس کنند واقعا نرخ اشــتغال بالا رفته و 
مشــاغل جدید نیز برای بیکاران فراهم است. 
در کشور ما فعالیت های رانتی، دلالی و واسطه 
گری بسیار رایج شده و متاســفانه افرادی هم 
هستند که بدون آن که در جایی شاغل باشند، 
به واسطه همین رانت و واســطه گری، درآمد 
دارند؛ بنابراین افرادی که در این نوع مشــاغل 
فعالیت می کنند، نباید در دسته بندی شاغلین 

قرار گیرند.
همچنین بــا توجه به آن که عــزم جدی وجود 
ندارد که بتوان قراردادهای موقت را دائمی کرد 
پیشنهاد می شــود که پرداخت بیمه بیکاری را 
تقویت و تلاش کنیم قراردادها مکتوب شــوند، 
چون طبق قانون بحث قراردادهای شفاهی هنوز 
مد نظر است و بعضاً هیات های تشخیص و حل 
اختلاف و دادگاه های کار این مسأله را همچنان 
به رسمیت می شناسند و این مسأله باعث شده 
که داوری و رسیدگی به چالش های روابط کار 
دچار مشکل شود؛ بنابر این معتقدم کتبی کردن 
قراردادها در ماده ۷ قانون کار باید اصلاح شود تا 

به امنیت شغلی نیروهای کار کمک کند.

اکبر پازوکی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
لوازم خانگی تهــران توضیــح داد: ممنوعیت 
واردات باعث شــد تولیدکننده داخلی روی آن 
دســته از کالاهایی که در داخل کشــور تولید 
نمی شوند سرمایه  گذاری کند و خط تولید آنها 

را راه بیندازد.
واردات لــوازم خانگــی پیــرو محدودیت های 
ارزی از ســال 139۷ ممنوع شــد و همچنان 
ادامــه دارد. گرچه رفته رفته حمایــت از تولید 
بهانه  تداوم این سیاســت محدودکننده شــد، 
اما آنچه در نهایت طی این ۶ ســال اتفاق افتاد، 
تشــدید انحصار بازار لوازم خانگی کشور بود که 
تقریباً بــرای مصرف کننده دیگــر حق انتخابی 
نگذاشته اســت. با این حال اکبر پازوکی، رئیس 
اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی، معتقد است 
چنین محدودیتــی تا حدودی منجر به رشــد 
 ســرمایه  گذاری و تولید در صنعت لوازم خانگی 

شده است.
ممنوعیــت واردات لــوازم خانگی حــالا وارد 
ششمین سال خود شده اســت. این ممنوعیت 
که با هدف حمایت از تولید داخلی انجام شــد، 
تاثیر چندان مناســبی در بازار، به ویژه رفع نیاز 
مصرف کنندگان نگذاشــته است. چراکه بیشتر 
کارشناســان معتقدند ممنوعیت واردات لوازم 
خانگی در این مدت تنها باعث شکل گیری نوعی 
انحصار در این صنعت شد. از جمله اینکه در این 
سال ها  تولیدکننده داخلی به تنها بازیگر میدان 
تبدیل شد و حق انتخاب از مصرف کننده ایرانی 
گرفته شــد تا ناگزیر برای رفع نیاز خود ملزم به 

خرید محصولات داخلی شود.
گرچه به تازگی زمزمه هایی از آزادسازی واردات 
به گوش می رسد، اما به نظر می رسد تنها برخی 
از محصولات که در داخل کشور تولید نمی شوند 
وارد خواهند شــد و امید چندانی به آزادسازی 
واردات انواع لوازم خانگی وجود ندارد. با این همه، 
فعالان بازار این ممنوعیت را به فال نیک گرفته اند 
و می گویند این موضوع باعث شده است کیفیت 

محصولات داخلی افزایش پیدا کند.
رئیــس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی 
تهران توضیح داد: ممنوعیت واردات باعث شد 
تولیدکننده داخلی روی آن دسته از کالاهایی که 
در داخل کشور تولید نمی شوند سرمایه  گذاری 
کند و خط تولید آنها را راه بیندازد. از طرف دیگر 
استاندارد ضمانت  نامه های محصولات داخلی نیز 
در پی این موضوع به روز شده است. به اذعان او 
کیفیت کالاهای ایرانی حالا به حدی رسیده که 
مردم آن را پذیرفته اند و از آنها استفاده می کنند. 
همچنین میزان شکایات و نارضایتی از خدمات 

در اتحادیه، سازمان ها و ارگان های زیرمجموعه 
تقریباً به زیر یک درصد رسیده است.

پازوکی با تاکیــد بر اینکه اطلاعــی از احتمال 
آزادســازی واردات نــدارد توضیــح داد: باید 
برنامه ریزی هایی انجام شود تا تاجری که هنوز 
ســرمایه اش را از کشــور خارج نکرده بتواند به 
صورت هدفمند کالایی را که در داخل کشــور 
تولید نمی شود اما به آن احتیاج است یا تولید آن 
کالا به مقدار انبوه نرسیده و یا مشکلاتی در تولید 
وجود دارد به صورت قانونــی وارد کند. در این 
حالت دولت می تواند عوارض آن کالا را بگیرد و 
مردم هم می توانند از محصولی استفاده کنند که 

خدمات پس از فروش دارد.
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران در 
پاسخ به این سوال که آیا قیمت محصولات داخلی 
افزایش پیدا خواهد کرد یا خیر گفت: وقتی فولاد 
که تولید داخل بوده افزایش 25 درصدی داشته 
و دلار بــرای تولیدکننده از 39 هــزار تومان به 
42 هزار تومان افزایش پیدا کرده است، به طور 
حتم تولیدکننده داخلی درصدد افزایش قیمت 
محصولاتش خواهد بود. حال اینکه با این افزایش 

موافقت شود یا خیر مشخص نیست.
پازوکــی در ادامــه دربــاره خدمــات پس از 
فروش شــرکت های داخلــی و به روزرســانی 
استانداردهایشــان توضیح داد: شرکت ها برای 
دریافت ورق و ارز نیمایی باید میزان فروش شان 
را در سامانه ثبت کنند، در نتیجه سریعاً محصول 
را برای مشتری نصب می کنند. البته از سال 9۷ 
که واردات ممنوع شد در کشور کم وکاستی هایی 
وجود داشــت اما وضعیت رو به بهبود است. از 
خرداد سال گذشــته شــرکت  های داخلی در 
حال به روز رســانی استانداردهایشان هستند و 
حالا شــرکت هایی وجود دارند که کالا را پس از 
یک ماه تعویض می کنند و مبلغ را به مشــتری 

بازمی گردانند.
بر اســاس این گزارش ممنوعیت واردات لوازم 
خانگی طی ســال های اخیر در این بازار انحصار 
ایجاد کرده اســت؛ با ایــن همه امــا موافقان 
ممنوعیــت واردات لوازم خانگــی معتقدند به 
دلیل تعدد تولیدکنندگان، برچســب انحصاری 
به بازار لــوازم خانگی ایران نمی چســبد. با این 
حال شرایط برابری برای رقابت با تولیدکنندگان 
خارجی در بازار کشور فراهم نیست. از طرفی این 
ممنوعیت سبب شــده لوازم خانگی قاچاق که 
در بیشتر مواقع کیفیت مطلوبی ندارند و تقلبی 
هستند، راه خود را به بازار کشور پیدا کنند و این 
 موضوع تا به امروز تنها موجب ضرر مصرف کننده 

شده است.

سخنگوی کمیسیون روابط بین الملل و توسعه 
تجارت خانــه صنعت معدن و تجــارت ایران از 
صادرات خرمای ایرانی به ۸2 کشــور در ســال 
14۰2 خبر داد و گفت: در ســال گذشته 3۸9 
هزار و 495 تــن خرما بــه ارزش 345 میلیون 
 و 3۸۷ هــزار و 122 دلار از ایــران صــادر

 شده است.
سید روح اله لطیفی در خصوص مقاصد صادراتی 
خرما، اظهار داشت: در ســال 14۰2 نزدیک به 
3۸9 هزار و 495 تن انــواع خرما به ارزش 345 
میلیــون و 3۸۷ هزار و 122 دلار از کشــورمان 
صادر شده که نسبت به ســال قبل 4 درصد در 
 وزن و ۶.۷ درصــد در ارزش بــا افزایش همراه 

بوده است.
وی افزود:۸2 کشور، مقصد صادرات انواع خرمای 
ایرانی در ســال 14۰2 بوده که هند با خرید 9۰ 
هــزار و 23۷ تن، بــه ارزش ۸4 میلیون و ۷94 
هزار دلار، مقصد نخســت انواع خرمای ایرانی 
بود و پس از آن، پاکســتان با خریــد 91 هزار 
و 199 تن بــه ارزش ۷2 میلیــون و 44 هزار و 
5۷۶ دلار، ترکیه با خریــد 39 هزار و 4۸ تن به 
ارزش 3۶ میلیون و 1۶۷ هزار دلار، قزاقســتان 
با 24 هزار و 143 تن به ارزش 1۸ میلیون و 22 
هزار دلار، چین با 1۰ هــزار و 321 تن به ارزش 
11 میلیــون و 9۷5 هزار دلار، عراق با هشــت 
هزار و ۸۸۶ تن بــه ارزش 9 میلیون و 44۰ هزار 
دلار و روســیه با 1۰ هزار و 1۰3 تن به ارزش 9 
میلیون و 3۷۶ هــزار دلار، مقاصد دوم تا هفتم 
 صادرات انــواع خرمای ایرانی در ســال 14۰2 

بودند.
مدیرکل دفتر مطالعــه، پایش و توســعه بازار 
ســازمان تعاون روســتایی ایران، در خصوص 
میزان صادرات انواع خرماهای ایرانی توضیح داد: 
خرمای مضافتی با 159 هزار و 5۰1 تن به ارزش 
1۸1 میلیون و 222 هزار و 2۰۶ دلار، بیشترین 
میزان خرید را در بین خرماهای ایرانی در جهان 
داشته و ۶5 کشــور نیز به صورت مستقیم این 

خرما را از کشورمان در سال 14۰2 وارد کردند .
لطیفــی در خصــوص ســایر خرماهــای پر 
طرفــدار ایرانی گفــت: خرمای زاهــدی با ۷2 
هزار و 4۸۸ تــن بــه ارزش 43 میلیون و 5۷5 
هــزار دلار، دومیــن خرمای پر فــروش ایرانی 
بود که 3۶ کشــور خریدار آن بودنــد و پس از 

آن خرمای شــاهانی با 4۶ هــزار و 459 تن به 
 ارزش 3۷ میلیون و 354 هزار دلار، میهمان 3۰ 

کشور بود .
وی ادامه داد: خرمای کلوته بــا 44 هزار و ۶9۷ 
تن بــه ارزش 3۰ میلیون و 2۸5 هــزار دلار و 
صادرات به 2۸ کشــور، خرمای پیــاروم با پنج 
هزار و ۸۶۶ تن بــه ارزش 1۸ میلیــون و ۶55 
هــزار دلار و صــادرات به 31 کشــور، خرمای 
اســتعمران با 3۸ هزار و 5۸۷ تن به ارزش 1۷ 
میلیون و 454 هزار دلار و صادرات به 5۶ کشور، 
خرمای کبکاب با 1۰ هزار و 241 تن به ارزش 9 
 میلیون و 44۰ هزار دلار و صادرات به 33 کشور، 
خرماهــای ســایر )فاقد کــد تعرفه مســتقل 
تعریف شــده( با 1۰ هزار و 93۰ تــن به ارزش 
۶ میلیــون و ۷94 هزار دلار و صــادرات به 45 
کشور، خرمای خاصویی با ۷1۷.5 تن به ارزش 
۷۷1 هزار و 5۰۰ دلار و صادرات به 12 کشــور 
و خرمای برحی با ۸.5 تن بــه ارزش 15 هزار و 
3۰۶ دلار و صــادرات به دو کشــور به ترتیب از 
 پر طرفدارترین خرماهای صادر شــده در سال 

14۰2 بودند.
مدیرکل دفتر مطالعــه، پایش و توســعه بازار 
سازمان تعاون روستایی، اشــاره ای به نام همه 
کشــورهای خریدار خرمــای ایرانی داشــت 
و گفت: اتریــش، اردن، آرژانتین، ارمنســتان، 
ازبکســتان، اســپانیا، اســترالیا، آفریقــای 
جنوبــی، افغانســتان، آلبانی، آلمــان، امارات، 
 اندونزی، انگلســتان، اوکراین، اوگانــدا، ایتالیا،
 ایســلند، بحریــن، برزیل، بــلاروس، بلژیک، 
بلغارســتان، بنگلادش، بوســنی، پاکســتان، 
پرو، تاجیکســتان، تانزانیــا، تایلنــد، تایوان، 
ترکمنســتان، ترکیه، ترینیدادوتوباگو، مالت، 
آذربایجان، چک، مولداوی، یوگســلاوی، چین، 
دانمارک، رومانی، ژاپن، ســریلانکا، سنگاپور، 
سوریه، ســومالی، ســوئیس، ســوئد، شیلی، 
صربستان، عراق، عمان، روسیه، فرانسه، فنلاند، 
فیلیپین، قرقیزستان، قزاقســتان، قطر، کانادا، 
کره جنوبی، کرواســی، کلمبیــا، کنیا، کویت، 
گرجســتان، لبنان، لهســتان، لیتوانی، مالدیو، 
مالزی، مجارستان، مغولستان، مکزیک، موریس، 
نروژ، نیوزیلند، هلنــد، هند، ونزوئلا و یونان، ۸2 
 کشــور خریدار خرمای ایرانی در ســال 14۰2

 بودند.

وزارت بازرگانــی و صنعت هند از رشــد 5 درصــدی تجارت این 
کشــور بــا ایــران در دو ماهــه نخســت 2۰24 خبــر داد و کل 
تجارت دو کشــور در ایــن دوره را 3۷۷ میلیــون دلار اعلام کرد. 
جدیدترین آمار منتشر شــده از ســوی وزارت بازرگانی و صنعت 
هند نشــان می دهد کل مبادلات تجاری این کشــور بــا ایران در 
 دو ماهه نخســت ســال جــاری میلادی بــه 3۷۷ میلیــون دلار 

رسیده است.
مبادلات تجاری ایران و هند در ماه های ژانویه و فوریه 2۰24 با رشد 
5 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. ارزش 

تجارت دو کشور در دو ماهه نخست سال 2۰23 بالغ بر 35۸ میلیون 
دلار اعلام شده بود.

صادرات هند به ایران در دو ماهه نخست 2۰24 با رشد 2۰ درصدی 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل مواجه شده و به 2۶9 میلیون دلار 
رسیده است. هند در مدت مشابه سال قبل 224 میلیون دلار کالا به 

ایران صادر کرده بود.
اما واردات هند از ایران در ماه های ژانویه و فوریه سال جاری میلادی 
افت 19 درصدی نسبت به مدت مشــابه سال قبل داشته و به 1۰۸ 
میلیون دلار رسیده اســت. هند در ماه های ژانویه و فوریه سال قبل 

134 میلیون دلار کالا از ایران وارد کــرده بود. برنج، میوه و کنجاله 
دانه های روغنی مهم ترین کالاهای صادراتی هنــد به ایران در دو 
ماهه امسال بوده است. هند در این دوره 134 میلیون دلار برنج، ۶۰ 
میلیون دلار کنجاله، 1۸ میلیون دلار میوه و ۷ میلیون دلار چای به 

ایران صادر کرده است.
میوه، مواد خام تولید رنگ، و فرآورده های نفتی نیز مهم ترین کالاهای 
وارداتی هنــد از ایران در دو ماهه نخســت 2۰24 بوده اند. هند 5۸ 
میلیون دلار میوه، 1۷ میلیون دلار مواد خام تولید رنگ و 11 میلیون 

دلار فرآورده های نفتی از ایران در این مدت وارد کرده است.

یک مقام مسوول گفت: دوره تعمیرات اساســی در پالایشگاه های 
سیزده گانه با برنامه ریزی و اقدام های شاخص در سال 14۰2، کاهش 
یافت و بیش از 4 میلیارد مترمکعب گاز به تولید این مجموعه افزوده 
شد. به گزارش وزارت نفت، احمد باهوش در این باره توضیح داد: با 
کاهش دوره تعمیرات اساسی از معادل 15 روز توقف کامل مجتمع 
به حدود 9 روز در سال 14۰2 نسبت به ســال 14۰1، که همسو با 
برداشت حداکثری از مخزن مشترک پارس جنوبی انجام شد، بیش 

از 4 میلیارد مترمکعب به خوراک مجتمع و تولید گاز افزوده شد.
وی افزود: تولید و تزریق گاز شیرین سراسر پالایشگاه های مجتمع 
گاز پارس جنوبی به خطوط سراسری در سال 14۰2 نسبت به سال 
پیش از آن، بیش از 3 درصد افزایش تولید داشت که این موضوع با 
انجام اقدام های نوآورانه، اســتفاده 9۰ درصدی از کالاهای ایرانی و 

تلاش و مجاهدت کارکنان و متخصصان ثبت شد.
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی بیان کرد: تولید گوگرد مرغوب 

دانه بندی شده پارسال در پالایشــگاه های سیزده گانه بیش از ۶4۰ 
هزار تن بود که این مقدار، افزایش 1۰ درصدی نســبت به ســال 
14۰1 داشت. پارسال بیش از 225 میلیارد مترمکعب گاز طبیعی 
از سکوهای سرچاهی میدان مشترک پارس جنوبی دریافت شد که 
با استفاده از توان، دانش و نوآوری کارگران و متخصصان خط مقدم 
جبهه اقتصادی، بیش از 19۶ میلیارد و 1۰9 میلیون مترمکعب در 
مجتمع پارس جنوبی شیرین سازی و به خطوط سراسری تزریق شد.

درحالی حدود یکماه به آغاز فصل جابجایی در بازار اجاره مسکن باقیمانده که 
این بازار در برخی شهرهای جدید کشور در وضعیت نابسامانی به سر می برد 
و نرخ ها به شدت افزایش یافته است. به گزارش تسنیم، آخرین گزارش بانک 
مرکزی از بازار مسکن )مربوط به اسفند 14۰2( نشــان می دهد اجاره بها 
مسکن در شهر تهران و کل مناطق شهری نسبت به اسفندماه سال 14۰1 به 
ترتیب 44.5 و 51.۶ درصد افزایش یافته است. این میزان افزایش در حالی 

صورت گرفته که به طور معمول آخرین ماه سال جابجایی ها در بازار اجاره 
مسکن به حداقل می رسد. در این بین با وجود آن که حدود یکماه به آغاز فصل 
جابجایی ها در این بازار فرصت مانده که در برخی شهرهای جدید افزایش 
عجیب نرخ اجاره بها شروع شده است. در شهر جدید پرند که سال گذشته 
مترو آن پس از سال ها وعده و وعید افتتاح شد، برخی مالکان واحدهای خود 
را با قیمت های چندین برابری نسبت به سال گذشته آگهی کرده اند. یکی 

از مستاجران که حدود دو هفته ای است در فاز ۶ شهر جدید پرند به دنبال 
آپارتمانی برای اجاره است به تسنیم می گوید: هفته آخر فروردین امسال یک 
واحد ۸۷ متری در فاز ۶ پرند با پول پیش 5۰ میلیون و اجاره ماهانه ۶ میلیون 
تومانی )رهن کامل 25۰ میلیون تومان(  عرضه می شد. وی بیان کرد: در فاز 
پنج 5 یعنی جایی که پروژه های کم کیفیت تر و بدون امکانات است یک واحد 

۸5 متری با ودیعه 5۰ تومانی و اجاره 5 میلیون تومانی عرضه شده است.

سرپرست اداره کار استان تهران با بیان اینکه مهمترین رکن جهش 
تولید جامعه کارگری و کارفرمایی است گفت:توجه به نیازهای جامعه 
کارگری موجب تحقق جهش تولید خواهد شد.در این راستا شاهد 
رشــد 5۰درصدی اجرای طرح طبقه بندی مشاغل در استان بوده 
ایم. مطابق ماده 4۸ قانون کار طرح طبق بندی مشاغل برای اجرای 
عدالت مزدی می بایست اجرا شود. دراین ماده آمده است به منظور 
جلوگیری از بهره کشــی از کار دیگری وزارت کار موظف است نظام 
ارزیابی و طبقه بندی مشاغل را با استفاده از استاندارد مشاغل و عرف 

مشاغل کارگری در کشور تهیه کرده و به اجرا درآورد.
بر اساس ماده 49قانون کار برای اســتقرار مناسبات صحیح کارگاه 
در زمینه مزد و مشخص شــدن شــرح وظایف و دامنه مسئولیت 
مشاغل مختلف در کارگاه ها، کارفرمایان موظفند با همکاری کمیته 
طبقه بندی مشاغل کارگاه یا موسسات ذیصلاح این طرح را تهیه و 

پس از تایید وزارت کار در کارگاه به اجرا درآورند.
طرح طبقه بندی مشــاغل با هدف برخــورداری کارکنان و کارگران 
مشمول قانون کار از مزایای گروه، سنوات و مزد با رعایت شرایط احراز 
شغلی پیش بینی شده و در کارگاه های بالای 5۰نفر کارکن لازم الاجرا 
است؛ این طرح در واقع در کارگاه هایی که به حد نصاب 5۰نفر کارگر 

و نیروی کار یا بیش از آن می رســند به اجرا در می آید و کارفرمایان 
مکلفند برابر ماده 4۸قانون کار، نیروهای کار خود را مشــمول طبقه 
بندی قرار بدهند. بسیاری از کارشناسان معتقدند طبقه بندی مشاغل 
بهترین معیار برای صدور احکام شــغلی کارگران است و  اجرای این 
طرح ضمن افزایش روحیه و انگیــزه کار، ایجاد عدالت مزدی، واقعی 
شــدن حقوق نیروهای کار و جلوگیری از تضییــع حقوق کارگران، 
باعث می شود  که از نیروهای کار در کارگاه ها و مجموعه ها بر اساس 
شایستگی استفاده شود. محمد آذر پناه ، سرپرست اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان تهران گفت: اجرای طرح های طبقه بندی 
مشاغل در سال گذشته از رشد 5۰درصدی برخوردار شد.اجرای طرح 
طبقه بندی مشاغل که از رشــد 5۰ درصدی برخوردار بوده است، به 

رقمی بالغ بر 2۸9 کارگاه در سطح استان رسیده است.
وی با بیان این کــه این طرح در کارگاه های بــالای 5۰ نفر موجب 
افزایش تولید، ایجاد انگیزه کار و احســاس عادلانه بودن دستمزد 
پرداختی به کارگران می شــود افزود: کارفرمایان مکلفند براساس 
مواد 4۸و 49 قانون کار، پرداخت حقوق و مزایای نیروهای کار خود 

را مطابق طرح طبقه بندی مشاغل انجام دهند.
آذرپناه افزود: با اجــرای طرح طبقه بندی و رتبه بندی مشــاغل، 

کارکنان و کارگران از مزایای گروه، ســنوات و مزد با رعایت شرایط 
احراز شغلی پیش بینی شده در مقررات موضوعی بهره مند می شوند. 
اجرای طرح طبقه بندی مشاغل زمینه افزایش تولید را فراهم کرده و 

موجب بالارفتن انگیزه کار در بین کارگران می شود.
وی افزود: توجه و تکریم توأمان قشــر کارگر و کارفرما در رشد بهره 
وری و ارتقای شور و نشاط، ایجاد انگیزه و خلاقیت تاثیرگذار است 
و همواره بایســتی مورد توجه قرار گیرد. سرپرست اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی استان تهران با اشاره به شعار سال 14۰3از سوی 
رهبر معظم انقلاب، مهمترین رکن جهش تولید را جامعه کارگری و 
کارفرمایی دانست و گفت: توجه به نیاز های جامعه کارگری موجب 

تحقق جهش تولید خواهد شد.
آذر پناه تصریح کرد: در حال حاضر در برخی از مجموعه ها با تبعیض 
در پرداخت حقوق و دستمزد روبه رو هســتیم و این امر در کاهش 
کیفیت کار و تولید محصول اثرگذار است. به گفته وی، در بعضی از 
بنگاه ها عدم اجرای طرح طبقه بندی  مشــاغل و پرداخت حقوق و 
مزایای یکسان به کارگران تازه کار و کارگران با سابقه، بی انگیزگی و 
خروج کارگران از بنگاه را به دنبال داشته موجب کاهش بهره وری و 

لطمه به بنگاه شده است.

معاون اشــتغال وزارت کار 
گفت: برای امسال ایجاد یک 
میلیون و 44هزار شــغل را 
در نظر گرفته ایم که به همه 
اســتانداران ابلاغ شده است 
و امســال برای اولین بار 25درصد از این میزان به فارغ 
التحصیلان اختصــاص می یابد. به گــزارش خبرنگار 
اقتصادی خبرگزاری تســنیم، وعده ایجاد سالیانه یک 
میلیون شغل در دولت ســیزدهم داده شد. آمار اعلام 
شده بیانگر این است که این موضوع در سال گذشته 1۰۰ 
درصد محقق شد و در کنار آن نرخ بیکاری روند کاهشی و 

نرخ اشتغال روند افزایشی به خود گرفته است.
مطابق با آمار ســامانه رصد در سال 14۰1 بیش از یک 
میلیون و 35۰هزارفرصت شغلی بر اساس کد ملی، نوع 
شغل، جایی که در آن شغل ایجاد شده، دستگاهی که 
کمک کرده آن شغل ایجاد شود در این سامانه به ثبت 
رسید. در سال 14۰2 نیز مطابق آمارهای ارائه شده یک 

میلیون و ۸۸ هزارشغل ایجاد شده است.
تحلیلگران بازارکار معتقد هستند که دولت سیزدهم در 

زمینه اشتغال خوب عمل کرده است و کارنامه موفقی 
دارد. سیاست های دولت در احیای واحد های تولیدی 
نیمه کاره و نیمه تعطیل، راه انــدازی پروژه های جدید 
صنعتی و واردات ماشــین آلات و مــواد اولیه موردنیاز 
کارخانجات و بهبود فضای کسب وکار از طریق تسهیل 
صدور مجوز ها از مواردی اســت که موجب شــده این 

کارنامه برای دولت سیزدهم ثبت شود.
محمود کریمی بیرانوند. معاون اشــتغال وزارت کار در 
آخرین اظهارات خود بیان کرده اســت: :برای امســال 
ایجاد یک میلیون و 44 هزار اشتغال در نظر گرفته ایم 
که ابه همه اســتانداران ابلاغ کرده ایم و  امســال برای 
اولین بار گفته ایم که 25 درصد این میازن باید حوزه فارغ 
التحصیلان باشد.  وی گفت: سال اول ما یک میلیون و 
25۰ هزار تا تعهد در نظر گرفتیم، سال دوم یک میلیون 
و ۸۸هزار شغل، سال سوم یک میلیون و تقریباً 44هزار 
شغل. ما  در ابتدا محاسبات را انجام می دهیم در صورتی 
که منجر به کاهش نرخ بیکاری شود. به استان ها ابلاغ 

می کنیم.
معاون اشتغال اظهار داشت:سال گذشته بیمه بیکاری 
روند کاهشی داشته اســت. نرخ اشتغال ناقص کاهش 
داشته است.عملکرد سازمان فنی و حرفه ای نسبت به 

سال گذشته خود در حوزه آموزش ها بیشتر بوده است. 
تسهیل راه اندازی کســب و کار و... بیانگراین است که 
پایداری مشاغل بیشتر شده است.نرخ مشارکت اقتصادی 
با افزایش چهار دهم درصدی به 41.3درصد رســیده 
است که نشان دهنده پایداری و کیفیت مشاغل است. 
اما به معنی این نیست که در وضعیت مطلوب هستیم. 

باید تلاش کنیم.
وی افزود: در راســتای شعار ســال یکی از برنامه های 
ویژه مان توسعه سامانه جســتجوی شغل است، سال 
گذشته  سامانه جستجوی شــغل را رونمایی کردیم، 
حدود۸ ماه هم از عملکرد این ســامانه گذشت، تقریباً 
در طول ۸ماه حدود 3۰۰هزار فرصت شغلی را روی این 
سامانه بارگذاری شد، این اتفاق  توسط بخش خصوصی 
رخ داد. یعنــی هیچ دخالتــی دولــت در این موضوع 
نداشت. کریمی بیرانوند گفت: امسال به صورت ویژه ما 
برنامه ریزی کرده ایم که حداقل 4۰۰ هزار فرصت شغلی 
جدید را بتوانیم در تعاملمــان با بخش خصوصی روی 
سامانه عرضه کنیم که کارفرما ها و کارجویان نیازشان 
برطرف شود،  تمرکزمان روی سامانه جستجوی شغل 
برای حل مسئله بیکاری فارغ التحصیلان بکارگماری 

فارغ التحصیلان است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

ایجاد یک میلیون و ۴۴ هزار شغل در سال جاری هدف گذاری شد

سرکوب نرخ بیکاری بااشتغال فارغ التحصیلان 

۸۲ کشور خریدار خرمای ایرانی 

تجارت ایران و هند به ۳۷۷ میلیون دلار رسید

افزایش ۴ میلیارد مترمکعبی تولید گاز پارس جنوبی 

بازار نابسامان اجاره مسکن در شهرهای جدید

رشد ۵۰ درصدی اجرای طرح طبقه بندی مشاغل برای عدالت مزدی

تولیدکنندگان خواستار افزایش قیمت لوازم خانگی 
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فناوری و 
اطلاعات

برنامهریزیبرایصادراتمحصولاتدانشبنیان
مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی اســتان تهران از برنامه ریزی برای صادرات 
محصولات دانش بنیان و تولیدات مشاغل خانگی و صنایع دستی خبر داد و گفت: 
آیین نامه ها و بخشنامه های متعددی از سوی دولت درباره شرکت های دانش بنیان 

و حمایت از آنها به تصویب رسیده است.
محمد آذرپناه درباره برنامه های پیش بینی شــده درخصوص صادرات تولیدات 
دانش بنیان گفت: طی سال های گذشته بخش تعاون در استان تهران بیشتر درگیر 
مشکل مسکن بود. به ویژه واحدهایی که تامین زمین یا بحث انتخاباتشان دچار 

مشکل شده بودند و ما پیگیری مشکلات آنها را در دستور کار قرار دادیم.
وی ادامه داد: در حوزه تولید و دانش بنیان برنامه های عملیاتی گسترده ای صورت 
گرفته که بخشی از حمایتها معطوف به حمایت های بازاری است و طی چند سال 
گذشته آیین نامه ها و بخشنامه های متعددی از سوی دولت در بحث شرکت های 

دانش بنیان به تصویب رسیده است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران درعین حال اولویت صادرات در 
استان را صادرات دانش بنیان ذکر کرد و گفت: درکنار آن صادرات تولیدات دیگر 

از جمله صنایع دستی و مشاغل خانگی را نیز در دستور کار داریم.
به گفته آذرپناه عرضه محصولات صادرات محور با رویکرد تعاونی های دانش بنیان 
و تعاونی های صادراتی از دیگر برنامه های پیش بینی شــده است و تلاش شده 
با اختصاص غرفه های مختــص کالاهای ایرانی در کشــورهای هدف، صادرات 
محصولات از طریق اتاق های تعاون و بازرگانی انجام شود و به شکل مستقیم در 

فروشگاه های زنجیره ای کشورهای مورد نظر عرضه شود.

امکانصرفهزینههایمالیاتیاپراتورهابهشرکتهای
دانشبنیان

دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری گفت: هزینه هایی که اپراتورها باید 
به عنوان مالیات بپردازند، می تواند صرف پروژه های تحقیق و توسعه برون سپاری 

شده آن شرکت به شرکت های دانش بنیان شود.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، سید 
محمد کرباسی، »توسعه فناوری با اعتبار مالیاتی« را از جمله موضوعات در حال 
پیگیری توسط ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برشمرد و اظهار داشت: برای تحقق 
این امر با اپراتورها و صنایع مذاکراتی انجام داده ایم و امیدوار هستیم که به زودی 
شاهد عقد قراردادهایی در این زمینه باشــیم. وی تاکید کرد: ادامه این مسیر به 
هوشمندســازی صنایع، افزایش بازدهی آن ها و کاهش مشکلات صنایع منتج 

خواهد شد.
دبیر ستاد توسعه فناوری های اتصال پذیری و ارتباطات با اشاره به برنامه توسعه 
فناوری با اعتبار مالیاتی ۶۰۰ میلیارد تومانی، بیان کرد: این ستاد طی هشت ماه 
اخیر تلاش های زیادی برای ایجاد زیرســاخت های لازم انجــام داده و مذاکرات 
مختلفی نیز با وزارت ارتباطات و سازمان تنظیم مقررات به منظور اصلاح برخی 

قوانین و قواعد رگولاتوری انجام داده است.
به گفته او، هدف اصلی این است که با حمایت از شرکت های دانش بنیان و استفاده 
از اعتبار مالیاتی خود اپراتورها، شرایطی ایجاد شود تا این فناوری ها در کشور از 

طریق اعتبار مالیاتی اپراتورها بومی سازی شوند.
وی ادامه داد: منظور از اعتبار مالیاتی این است که شرکت ها اگر در حوزه تحقیق 
و توسعه سرمایه گذاری کنند و طرح های آنها مورد تأیید معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری قرار گیرد و از پروژه های ضروری و اولویت دار کشور باشد، به 

همان میزان سرمایه گذاری، رقم مالیاتی از این شرکت ها کسر می شود.
کرباسی در پایان سخنان خود ضمن اشاره به اینکه بر اساس این توافق نامه قرار 
نیســت بودجه ای از ســوی معاونت علمی و فناوری به اپراتورها داده شود بلکه 
هزینه ای که هر اپراتور باید به عنوان مالیات بپــردازد، صرف پروژه های تحقیق 
و توسعه آن شرکت خواهد شــد؛ افزود: این امر به بومی سازی محصولات منجر 
خواهد شد و این همان طرحی است که سال گذشته به عنوان قانون جهش تولید 
دانش بنیان تصویب شــد و ثمره خوبی برای حمایت از تولیدات دانش بنیان به 

ارمغان آورد.

چنددامنهفارسیبهثبترسیدهاست؟
بر اساس آخرین اعلام مرکز ثبت دامنه کشوری تاکنون یک میلیون و ۶۲۵ هزار 
 ).ir( و۵۷۶ دامنه فعال فارسی به ثبت رســیده که در این میان پسوند دات آی آر

بیشترین دامنه  فعال را دارد.
به گزارش ایسنا، نام دامنه بخشی است که گویای نام برند یا فعالیت کاربر بوده و 
آن را به دلخواه خود انتخاب می کند. پسوندهای مجاز و معتبر در واقع پسوندهایی 
هســتند که توســط کمیته مخصوص تأیید و تصویب پســوندها یعنی آیکن 
 ir و com، org  تأیید شده باشند. نمونه های پســوندهای متداول )ICANN(
هستند و انتخاب نام دامنه مناسب و ساده بسیار مهم بوده و همچنین در رتبه بندی 

)Ranking( نتایج جست وجوی گوگل نیز تأثیرگذار است.
در واقع دامنه یا دامین همان آدرس اینترنتی است که شما با آن شناخته می شوید. 
این آدرس هر چقدر ساده تر و سرراست تر باشد بهتر بوده و کاربران بیشتری شما را 
خواهند یافت. دامنه از دو بخش اصلی تشکیل شده است؛ نام دامنه و پسوند دامنه، 
نام دامنه را شما تعیین می کنید و در صورتی  که این نام آزاد باشد می توانید آن را 
در اختیار بگیرید. البته پسوند دامنه هم بستگی به نوع کار شما و گاهی به کشوری 

که در آن هستید، بستگی دارد.
در ایران، پژوهشگاه دانش های بنیادی از جمله مراکز اصلی برای ثبت دامنه های 
اینترنتی به شمار می رود و هر کاربری که تمایل به ثبت دامنه ای برای بازگشایی 
سایت خود داشته باشد، باید به سایت این مرکز یا یکی از نمایندگان فعال آن در 

سطح کشور مراجعه کند.
این پژوهشگاه همچنین آماری دقیق از دامنه های ایرانی را به دست می دهد. مرکز 
ثبت دامنه کشوری ایران زیرمجموعه پژوهشگاه دانش های بنیادی است و وظیفه 
ثبت دامنه ها در ایران را برعهده دارد. شاید گستره  دامنه های سطح بالایی مانند 
Com، Net، Org و Info که در سراســر وب وجود دارند و زمینه درخواست 
برای این دامنه ها در تمامی کشــورها باز است، بسیار گســترده باشد که برآورد 
آماری دقیق از آن ها کمی مشکل شود، اما مرکز ثبت دامنه آمار آخرین دامنه های 

ثبت شده را به دست می دهد.
طبق آخریــن آمار موجود در مرکز ثبت دامنه کشــوری ایــران، از ابتدای ثبت 
دامنه های فارسی در کشور تاکنون یک میلیون و ۶۲۵ هزار و ۵۷۶ دامنه ثبت شده 
است و از بین پسوندهای ثبت شده  فارســی، پسوند ir با یک میلیون و ۶۱۷ هزار 
و  ۲۹۴ دامنه  فعال در صدر قرار دارد. در واقع بیش ترین ســهم متعلق به همین 
پسوند است؛ به طوری که از میان دیگر پسوندهای فارسی، هر کدام کمتر از ۵۰۰۰ 

دامنه را ثبت کرده اند.
دامنه هایی که بیشــتر از ۱۰۰۰ مورد ثبت شــده دارند، co.ir بــا ۴۳۲۹ مورد، 
دامنه ایران با ۱۴۸۷ مورد و دامنه ac.ir با ۱۱۱۰ دامنه فعال هستند. هم چنین 
دامنه های دیگــری وجود دارند کــه کمتــر از ۱۰۰۰ مورد به نــام آن ها ثبت 
 شــده اســت. دامنه id.ir با ۷۲۱ مورد، دامنــه org.ir  با ۲۳۰ مــورد، دامنه

 sch.ir  با ۲۱۲ مورد و دامنه gov.ir با ۱۶۸ مورد نیز در رتبه های بعدی لیست 
 قرار دارند. کمترین دامنه ثبت شــده نیز متعلق به دامنــه net.ir با ۲۵ دامنه 

فعال است.

اخبار

با گذشــت حدود ۴ ماه از آغاز 
سال ۲۰۲۴ و تداوم روند توسعه 
ســریع فناوری های نوظهور 
دیجیتال، چشم انداز تهدیدات 
سایبری همچنان گویای تکامل 
این مخاطرات اســت. به گزارش مهر؛ به زعم بســیای از 
کارشناسان، انواع حملات سایبری از جمله باج افزارها به 
طور فزاینده ای پیچیده و پرتکرارتر از گذشته خواهند شد.

این در حالی است که در طول سال های اخیر، چالش های 
اقتصادی جهان، شــیوع ویروس کرونا و جنگ روســیه 
اوکراین سبب افزایش بی ثباتی بازارها و در پی آن کاهش 
محسوس سرمایه گذاری در حوزه های گوناگون از جمله 
امنیت سایبری شده است. بر اســاس تازه ترین داده های 
آماری، ارزش کل بازار امنیت سایبری در سال ۲۰۲۲ به 
۳۴ میلیارد دلار رسیده که کاهش شدیدی نسبت به مبلغ 
۹۱ میلیارد دلاری ســال ۲۰۲۱ را نشان می دهد. همین 
امر، از ابتدای ســال ۲۰۲۳، زنگ خطر را برای بسیاری از 
فعالان فعالان این صنعت به صدا در آورد. اکنون با گذشت 
حدود یک سال، به نظر می رسد که مخاطرات همچنان در 
حال افزایش بوده و تدابیر امنیتی در کاهش حجم حملات 
چندان مؤثر نبوده اند. تلاش بر آن است که در این نوشتار 
کوتاه، نگاهی دقیق به پیش بینی ها و برآوردهای کنونی در 
مورد روند افزایش حملات سایبری، به ویژه باج افزارها، تا 

پایان سال ۲۰۲۴ داشته باشیم.

حملات باج افزاری راه درآمدزایی مدرن
اغلب کارشناسان امنیت سایبری، در اظهار نظرهای خود 
پیرامون آینده مخاطرات این حــوزه، افزایش قابل توجه 
شدت و تعداد حملات باج افزاری را پیش بینی می کنند. 
باج افزارها در طول سال های اخیر بر چشم انداز تهدیدات 
سایبری تسلط یافته اند. پیش بینی می شود که سال جاری 
نیز شرایط مشابهی داشته باشد. حملات باج افزاری بیش از 
هر زمان دیگری پیچیده و مخرب شده و مجرمان سایبری 
دریافته اند که واداشتن سازمان ها به پرداخت هزینه نقض 
داده ها راهکاری کارآمدتر از سرقت و فروش اطلاعات است.

متخصصان همچنیــن معتقدند که بخــش عمده این 
افزایش از گســترش روزافزون پدیده ارائــه »باج افزار به 
 )Ransomware-as-a-Service( »عنوان سرویس
ناشی می شود. در این مدل ســازندگان باج افزار خدمات 
خود را در وب تاریک می فروشــند یا اجــاره می دهند و 
این امر باعث می شــود که مهاجمان فاقــد مهارت های 
 فنی پیشــرفته، کمپین های باج افزار بزرگی را راه اندازی 

و اجرا کنند.

افزایش هدف گذاری دستگاه های اینترنت اشیا
با گســترش روزافزون فناوری اینترنت اشــیا و افزایش 
چشمگیر تعداد دستگاه های متصل به اینترنت، خطر وقوع 
حملات سایبری شدید علیه این دستگاه های متصل نیز 
افزایش می یابد. به عقیده بسیاری از کارشناسان، در سال 
۲۰۲۴، می توان انتظار داشت که شاهد افزایش حملات 
با هدف سو استفاده از آســیب پذیری ها در دستگاه های 
اینترنت اشیا باشیم. اهداف اصلی از اجرای چنین عملیاتی 
دسترسی غیرمجاز به شبکه ها یا سرقت داده های حساس 

محسوب می شود.

حملات سایبری مبتنی بر هوش مصنوعی
به جرئت می توان توســعه هوش مصنوعی را بزرگ ترین 
انقلاب فناورانه جهان در سال های اخیر دانست. این فناوری 
تحول آفرین، تقریباً همه ابعاد زیست بشر از جمله امنیت 
سایبری را تحت تأثیر قرار داده است. از همین روی، انتظار 
می رود که استفاده از هوش مصنوعی در حملات سایبری 
در سال ۲۰۲۴ رشد کند. این فناوری بازیگران مخرب را 
قادر می سازد که وظایف را خودکار سازند، آسیب پذیری ها 
را شناسایی کنند و حملات هدفمندی را در مقیاس بزرگ 
انجام دهند. به عقیده بســیاری از کارشناسان، حملات 
مبتنی بر هوش مصنوعی چالشی بزرگ برای متخصصان 

امنیت سایبری در سراسر جهان ایجاد می کنند.

حملات سایبری علیه زنجیره تأمین
حملات سایبری علیه زنجیره تأمین، یکی دیگر از روندهای 
مورد انتظار کارشناسان در سال ۲۰۲ محسوب می شود. 
برآوردها حاکی از آن است که حملات سایبری علیه زنجیره 
تأمین با هدف نفوذ به سیستم هدف، در این سال افزایش 
یابد. در این نوع حملات، مجرمان با به خطر انداختن تأمین 
کنندگان یا ارائه دهندگان خدمات قابل اعتماد می توانند 
به داده های حساس دسترسی پیدا کنند و بدافزارهای خود 

را در شبکه های به هم پیوسته منتشر سازند.

تهدیدات مبتنی بر محاسبات کوانتومی
محاســبات کوانتومی نوید انقلابی در صنایع مختلف را 
می دهد و هر روز اخبار متنوعی درباره توسعه کاربردهای 
این فناوری نوظهور منتشر می شــود. این در حالی است 
که فناوری مذکــور تهدیدی برای امنیت ســایبری نیز 
محسوب می شود. بر اساس پیش بینی های صورت گرفته، 
در ســال ۲۰۲۴، ظهور رایانه های کوانتومی ممکن است 
روش های رمزگذاری فعلی را منســوخ کنــد و داده های 
حســاس را در برابر رمزگشــایی توســط الگوریتم های 
کوانتومی آسیب پذیر سازد. از همین روی، سازمان ها باید 
 برای پیامدهای محاســبات کوانتومی بر امنیت سایبری 

آماده شوند.

خسارتهای مالی حملات سایبری
بی شــک افزایش حملات ســایبری یک معضل بزرگ 
جهانی اســت که بر ســازمان ها و افراد در سراسر جهان 
تأثیر می گذارد. بررسی داده های آماری نشان می دهد که 
پیامدهای مالی مخاطرات این حوزه حیرت انگیز اســت. 
برآوردها حاکی از آن است که تنها در سال ۲۰۲۳، مهاجمان 
ســایبری حدود یک میلیارد دلار از قربانیان خود اخاذی 
کرده اند. در حالی که این مبلغ تنها بخشی از بازار پرسود 
حملات سایبری محسوب می شود. به طور کلی، پیش بینی 
می شود که جرایم ســایبری در ســال ۲۰۲۴، مجموعاً 
خسارتی بالغ بر ۹.۵ تریلیون دلار به اقتصاد جهان وارد کند.

اقدامات دولتی و مقررات امنیت سایبری
به عنایت به مفروضات ذکر شــده در این نوشتار کوتاه، 
می توان نتیجه گرفت که افزایش حجم و شدت حملات 
سایبری در سال ۲۰۲۴، امری محتوم و واقعیتی گریزناپذیر 
اســت. از همین روی، دولت های سراسر جهان، خصوصاً 
کشورهای پیشرو در عرصه فناوری، مانند سال های گذشته 
خود را برای مواجهه با مخاطــرات جدید این حوزه آماده 
می کنند. به عنوان مثال، روبرتو ویــولا، مدیر کل واحد 
دیجیتال کمیســیون اروپا، در ماه مارس امســال، طی 
سخنانی در حاشیه یک کنفرانس در بروکسل اعلام کرد 
که سرمایه گذاری در بخش امنیت سایبری باید در دوره 
بعدی کمیســیون اروپا دو برابر شود تا تاب آوری اتحادیه 
در برابر حملات سایبری افزایش یابد. وی با تأکید بر لزوم 
توجه کمیسیون اروپا به مسئله امنیت سایبری گفت: »اروپا 
نسبت به سایر مناطق حملات باج افزاری کمتری دارد؛ اما 
ما باید در بخش امنیت سایبری سرمایه گذاری و بودجه این 

بخش را حداقل دو برابر افزایش کنیم.«
بر اساس پیش بینی های صورت گرفته از سوی متخصصان 
و کارشناسان، دولت های سراسر جهان در سال جاری نیز 

وضع قوانین ســختگیرانه جدید و تدوین استانداردهای 
امنیتی برای کسب و کارهای فعال در حوزه فناوری را در 
دستور کار خواهند داشــت. از همین روی، دولت ایالات 
متحده اعلام کرده است که دفتر مدیر ملی سایبری آمریکا 
به دنبال انتشار به روزرسانی برنامه اجرای استراتژی امنیت 
سایبری ملی این کشور پیش از پایان تابستان سال جاری 
است. علاوه بر این، بخشی از همکاری های بین المللی میان 
دولت ها نیز به بحث امنیت ســایبری اختصاص دارد. در 
همین راستا، دولت های بریتانیا و ژاپن در روزهای ابتدایی 
سال ۲۰۲۴ اعلام کردند که قصد دارند، امنیت سایبری 

خود را در چارچوب یک تفاهم نامه جدید تقویت کنند.
این همکاری تنها به توافقات میان دولت ها محدود نیســت و 
شرکت های بزرگ فناوری نیز فعالیت خود در این حوزه افزایش 
داده اند؛ امری که ســبب گســترش همکاری میان دولت ها و 
غول های فناوری شده است. به عنوان مثال، شرکت گوگل در ماه 
مارس اعلام کرد که در راستای توسعه همکاری های بین المللی 
خود با کشورهای شرق آسیا، نخستین پایگاه امنیت سایبری آسیا 

و اقیانوسیه خود را در شهر توکیو احداث کرده است.

نتیجه گیری
با نگاهی بــه پیش بینی های مطرح شــده در خصوص 
روندهای امنیت سایبری ســال ۲۰۲۴، می توان دریافت 
که دولت ها و جامعه متخصصان امنیت سایبری، در حال 
آماده ســازی امکانات و قابلیت های خود بــرای مقابله با 
تغییرات قابل توجه ناشی از ظهور فناوری های نوظهور، 
در حوزه تهدیدات سایبری هســتند. همزمان با افزایش 
پیچیدگی حملات سایبری در نتیجه گسترش فناوری های 
دیجیتال و توســعه هوش مصنوعی و رایانش کوانتومی، 
دولت ها، سازمان ها و متخصصان امنیت سایبری در پی 
تقویت موقعیت امنیتی، کاهش خطــرات و حفاظت از 

دارایی های دیجیتال خود هستند.
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خسارت ۹.۵ تریلیون دلاری حملات سایبری 
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مدیر مرکز تجزیه و مبادلات کشــور گفت: از گذشته 
فرآیندهای اجرائی در پســت به شــکل سنتی انجام 
می شد؛ اما در چند ســال اخیر مسیر هوشمندسازی 
در شرکت پست طی شده و استفاده از سورتینگ های 
هوشــمند ســختی کارگران برای حمل و جابه جایی 

مرسولات را بسیار کاهش داده است.
»محمدمهدی پیشقدم« درباره وضعیت کارکنانی که 
با قراردادهای کارگری در شبکه پستی کشور در حال 
خدمت رسانی هســتند، گفت: از گذشته فرآیندهای 
اجرائی در پســت از دریافت یک نامه یا بسته پستی از 
فرستنده شروع و پس از جمع آوری، تفکیک و ارسال 
به مقصد در نهایت تحویل به گیرنده توســط شــبکه 
توزیع مویرگی در کل کشور به صورت دستی و سنتی 
انجام می شده که چند سالی است در کلیه فرآیندها از 

فناوری های هوشمند و روزآمد بهره گیری می شود.
وی افزود: در سال های اخیر سیاست هوشمندسازی 
شــرکت ملی پســت در دســتور کار قــرار گرفته و 
با تغییراتی که در زیرســاخت ها انجام شــده، بخش 
عمده ای از فرایندهای چرخه پستی را می توان با کمک 

سورتینگ های هوشمند )فرآیند چندمرحله ای برای 
مرتب کردن، یک دست کردن، تفکیک و دسته بندی 

اقلام یک محصول( انجام داد. 
پیشقدم گفت: در مرکز تجزیه و مبادلات لشگر، چهار 
سورتینگ هوشمند پردازش مرســولات فعال است. 
یکی مربوط به امانات و بسته های بزرگ پستی، دیگری 
پاکت های بزرگ حاوی مرسوله )جوف( است که عمدتاً 
اجناسی که از فروشگاه های اینترنتی ارسال می شود از 
آن استفاده می کنند. بخش دیگر نیز پاکت های پستی 
و بسته کوچک زیر ۲ کیلو هستند که آن ها سورتینگ 

رباتیک دارند.
مدیر مرکز تجزیه و مبادلات کشور تاکید کرد: استفاده 
از ســورتینگ ها در کنار کاهش نیروی انسانی، عمدتاً 
فرایند کاری کارگران را تســهیل کرده و سختی کار 
کارگر برای حمل و جابه جایی مرســولات را بســیار 

کاهش داده است. حتی کارگری که سواد نداشته باشد 
نیز می تواند با این دستگاه ها کار کرده و بدون مشکل 

فرایند پستی را انجام دهند.
وی تاکید کرد: با توجه به سیاســت های کلان دولت، 
جذب مستقیم نیروی کار دولتی متوقف شده و نیروی 
کار به شکل شــرکتی وارد چرخه کاری می شوند. در 
بخش نامه رسانی حدود هشت هزار نیرو فعال است که 

۵۰ درصد آن ها نیروهای شرکتی هستند.
پیشقدم گفت: این همکاران در پست، مزایا و حقوقی که 
وزارت کار مشخص کرده را دریافت می کنند. در راستای 
بهبود کیفیت توزیع مرسولات و بهبود وضعیت معیشت 
نیروهای شرکتی، سامانه ای راه اندازی شده که افراد بر 
اساس توزیع موفق و برگشــتی کمتر، پرداختی های 
متفاوت داشته باشند، این کاری است که در شرکت های 

خصوصی نیز انجام می شود.

وی درباره اقدامات شــرکت ملی پســت برای بهبود 
وضعیت معیشــت کارگران گفت: شرکت ملی پست 
۱۰۰ درصد دولتی است و تمام دریافتی های آن شامل 
قوانین کار اســت و شرایطی فراهم شــده تا عمده ی 
پرداختی هایی که به کارمندان مجموعه تعلق می گیرد 
به کارگران نیز داده شود تا تبعیضی در این بین وجود 
نداشته باشد. پیشقدم تاکید کرد: در بخش نامه رسانی 
اتفاق دیگری نیز طی ســالیان گذشــته رخ داده و آن 
افزایش تعداد بسته است، در گذشته اغلب نامه رسان ها 
با موتور توزیع مرســولات را انجام می دادند، اما اکنون 
خودروهایی سواری کابین دار نیز به ناوگان پستی کشور 
پیوسته اند و این به دلیل تغییر رویکرد مردم از ارسال 

پاکت به ارسال و دریافت بسته است.
مدیر مرکز تجزیه و مبادلات کشور افزود: شیوع ویروس 
کرونا باعث شد زیرساخت برای خرید و فروش اینترنتی 
که در حالت عادی ۱۰ سال طول می کشید مهیا شود، 
در مدت ۲ سال انجام شد و با خرید ناوگان جدید و در 
برخی مواقع با استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 

سرعت توزیع مرسولات را افزایش دادیم. 

رییس ســازمان فضایی ایران از برنامه ریــزی برای پرتاب 
پنج تا هفت ماهواره در ســال ۱۴۰۳ و پرتاب ماهواره های 
بخش خصوصی خبر داد و گفت: امسال مرحله نخست سکو 
پرتاب چابهار به بهره برداری می رسد. »حسن سالاریه« در 
حاشیه بیست و هشتمین همایش و نمایشگاه ملی مهندسی 
نقشه برداری و اطلاعات مکانی )ژئوماتیک ۱۴۰۳(، در پاسخ 
به ایرنا در مورد برنامه ریزی امسال برای پرتاب ماهواره، اظهار 
داشت: امســال پیش بینی ما این است که بین چهار تا پنج 
پرتاب داخلی و یک تا ۲ پرتاب بین المللی داشته باشیم؛ یعنی 
امسال پنج تا هفت ماهواره پرتاب خواهد شد هرچند ممکن 

است این میزان تغییر و جابه جایی هم داشته باشد.
وی در پاسخ بر اینکه در امسال چه نوع ماهواره هایی پرتاب 
خواهد شد، گفت: امسال ماهواره های مخابراتی، سنجشی، 
تحقیقاتی و هم ماهواره های عملیاتی در برنامه پرتاب داریم.

سالاریه در مورد تغییرات نمونه دوم ماهواره پارس ۱، گفت: 
پرتاب نمونه اول و تست های پارس۱ که به خوبی در مدار قرار 
گرفت و برای نمونه دوم آن اصلاحاتی برای بهبود کیفیت و 
افزایش عملکرد قابلیت های ماهواره پارس۱ در نمونه دوم 

داریم که در حال انجام است و اعمال خواهیم کرد.
معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: امسال هم 
مانند سال گذشته بلکه شلوغ تر و بیشتر ماهواره های ساخت 
دستگاه های دولتی، پژوهشگاه ها، دانشــگاه ها و... پرتاب 
می شود، البته همان طور که وعده داده بودیم ماهواره هایی که 
برای اولین بار توسط بخش خصوصی به صورت کامل طراحی 

و ساخته شدن را پرتاب خواهیم کرد. سالاریه ادامه داد: امسال 
نمونه دوم ماهواره پارس۱، ماهواره ظفر۲، ماهواره طلوع ۳ یا 
پایا را برای پرتاب داریم؛ همچنین ماهواره کوثر که توسط 
بخش خصوصی ساخته شده، آماده پرتاب است؛ همچنین 
چند ماهواره تحقیقاتی از خانــواده پژوهش و ماهواره های 
این سری را داریم که به احتمال بسیار زیاد ماهواره طلوع۳، 
ظفر ۲، کوثر و ماهواره های تحقیقاتی دیگر را در سال ۱۴۰۳ 

پرتاب خواهیم کرد و در صف پرتاب قرار دارند.
وی در مورد بلوک انتقال مداری گفــت: پرتاب نمونه دوم 
ماهواره پارس ۱ با توجه به اینکه نمونه اول در مدار قرار گرفته، 
تست های آن در حال انجام است و با توجه به اصلاحاتی که مد 
نظر است، در مسیر پرتاب قرار می گیرد البته احتمال دارد که 
نمونه دوم پارس۱ به امسال نرسد، اما در برنامه پرتاب قرار دارد 
تا اولین زمانی که این امکان وجود دارد که امسال پرتاب شود.
ســالاریه با بیان اینکه ماهواره مخابراتی ناهید ۲ به اتمام 
رسیده است، تاکید کرد؛ چندین ماهواره تحقیقات پژوهش 
دیگر هم داریم که آماده پرتاب هســتند البتــه هر کدام از 
ماهواره ها با توجه به ضرورت و توسعه زیرسیستم های مربوطه 
دارند امسال پرتاب خواهند شد. رئیس سازمان فضایی ایران 
در پاسخ به این سوال از ماهواره بر خارجی استفاده خواهد شد، 
گفت: همان طور که سال گذشته توضیح داده شد جایی که 
امکان در مدار قرار دادن ماهواره توسط پرتابگرهای داخلی 

وجود ندارد، از ماهواره بر خارجی استفاده خواهیم کرد. وی 
توضیح داد: توسعه صنعت ماهواره با سرعت بالا انجام شود و 
به همین دلیل تعداد پرتاب های بالایی داریم که آماده است و 
از پرتابگر خارجی هم استفاده خواهیم کرد؛ البته تمایل داریم 
با کشورهای خارجی همکاری خوبی خارجی داشته باشیم 
و از این ظرفیت باید به نحو احسن استفاده کنیم. سالاریه 
تاکید کرد: پرتاب هایی که امسال انجام خواهد شد بیشتر 

توسط پرتابگر داخلی خواهد بود.
رئیس سازمان فضایی ایران در مورد سکوی چابهار، گفت: فاز 
۱ پایگاه چابهار که مربوط به پرتابگرهای سوخت جامد است 
و برنامه داریم امسال از آن بهره برداری آغاز شود و برنامه ریزی 
می کنیم که اولین پرتاب هم پرتاب ماهواره خورشید آهنگ 
باشد. وی تاکید کرد: البته تاریخ دقیق نمی توان برای هیچ 
کدام از برنامه ها اعلام کرد زیرا ممکن است با توجه به شرایط 
تغییراتی ایجاد شود، مثلاً عنوان می کنیم که پرتاب در فلان 
ماه است که شاید تغییر کند و این در صنعت فضایی طبیعی 
است؛ به همین دلیل نمی توان تاریخ دقیقی برای اعلام کرد 
و به تدریج هر کدام از پرتاب ها که در شرف انجام قرار گرفت، 

اطلاع رسانی خواهد شد.
سالاریه گفت: پیش بینی ما این است که هم به لحاظ پرتاب 
و به هم به لحاظ بهره برداری از ایســتگاه ها و ساختارهای 
زمینی بیشتر از سال گذشته اســت. معاون وزیر ارتباطات 

اعلام کرد: برای استفاده از ظرفیت فضا و ماهواره ها ضرورت 
دارد که ایستگاه های زمینی را توسعه دهیم که دو ایستگاه 
زمینی دیگر را داریم که از پروژه های بزرگ سازمان فضایی 
ایران است. توسعه ایســتگاه زمینی امسال جز برنامه های 
جدی سازمان فضایی قرار دارد که شــروع شده و امسال از 
آنها بهره برداری خواهد شد. وی گفت: در بحث آزمایشگاه 
هم زمان هم برنامه مفصلی داریم که تلاش می کنیم امسال 
به بهره برداری برسد. سالاریه در مورد کاربردهای ماهواره ها 
در صنعت نقشه برداری و سایر بخش ها، بیان کرد: تصاویر 
ماهواره ای با کیفیت های مختلف )بالا و متوسط( و با دقت 
۵، ۱۰ و ۵۰ متر در اختیار ســازمان فضایی ایران قرار دارد 
و در حوزه های مختلف از جمله هواشناســی، پایش گرد و 
غبار، کشاورزی، پایش منابع آبی کاربرد دارد؛ البته تصاویر 
کیفیت بالا مثل تصاویــر ماهواره خیام بیشــتر در حوزه 
نقشــه برداری و صنعتی و خیلی از حوزه های دیگر که به 
تصاویر با کیفیت بالا نیاز دارند، استفاده می شود. وی ادامه داد: 
در سازمان فضایی ایران کاملًا آمادگی وجود دارد تا تصاویر 
در اختیار بخش های مختلف قرار بگیرد و بخش خصوصی، 
پژوهشگاه ها، دانشگاه ها، دستگاه های دولتی با ارتباطی که با 
پژوهشگاه فضایی و سازمان فضایی ایران می گیرند، بر اساس 
نیاز خودشان تصاویر آرشیوی در اختیارشان قرار می گیرد 
یا تصاویر جدید ســفارش گذاری می کننــد. وی گفت: در 
بحث آزمایشگاه هم زمان هم برنامه مفصلی داریم که تلاش 

می کنیم امسال به بهره برداری برسد.

سورتینگهایهوشمندسختیکارراکاهشدادند

پست در مسیر هوشمندسازی

برنامه ریزی برای پرتاب ۵ تا ۷ ماهواره 
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نصب صندوق مكانيزه فروش به 
نفع كسبه تمام مي شود

رئيس اتاق اصناف قم گفــت: اجراي طرح نصب 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است 
تا سازمان امور مالياتي. حسن احمدلو با اشاره به 
اينكه ۲۰ درصد از صنوف قــم مجهز به صندوق 
 مكانيزه فروش هستند، افزود: در سه ماهه نخست 
سال ۹۵ تمام واحدهاي صنفي در قم به صندوق 
مكانيزه فروش مجهز خواهند شــد. وي در ادامه 
اغذيه فروشــان قم را از پيشتازان اجراي صندوق 
مكانيزه فروش ذكر كرد و افــزود: اگرچه اجراي 
هر قانوني با مقاومت هايي رو به رو است اما من به 
اجراي قانون صندوق مكانيزه فروش خوش بين 
هستم. رئيس اتاق اصناف قم به برخي از مشكلات 
اجرايي براي پياده سازي صندوق مكانيزه فروش 
اشــاره كرد و گفت: برخي از صنوف در قم هنوز 
اجراي قانــون صندوق مكانيزه فــروش را جدي 
نگرفته اند چون توانايي خريداري و اســتفاده از 
صندوق فروش را ندارند؛ ضمن اينكه در كنار اين 
مسائل، هنوز آموزشي به صنوف براي كار با صندوق 
مكانيزه فروش داده نشده است اما با تمام اين اوصاف 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است تا 
سازمان امور مالياتي. وي گفت: صندوق مكانيزه 
فروش نه تنها در بحث ماليات به نفع كاسبان است، 
بلكه در مسائل امنيتي و برآورد از دخل و خرج نيز 

براي كسبه مفيد خواهد بود. 

آموزش، نياز ضروري اصناف
يكي از اتحاديه هاي صنفي كه در طرح ساماندهي 
مشــاغل قرار بود به خارج از شــهر انتقــال يابد، 
واحدهاي صنفي اتحاديه ســراجان تهران بودند 
كه در مرحله آخر با تابلوي ايســت مواجه شدند. 
محســن خردمند، رئيس اتحاديه سراجان تهران 
درباره دليل توقف اين طرح مي گويد: همه اقدامات 
اوليه لازم براي عقد قرارداد ها براي ساخت و ساز و 
انتقال انجام شــد اما در مرحله آخر به دليل اينكه 
واحدهاي صنفي توان مالــي لازم براي پرداخت 
پول اوليه را نداشــتند، طرح با توقف مواجه شد. 
وي مي افزايد:  اي كاش اين امكان فراهم مي شــد 
 تا به جاي اينكه به هر واحد صنفــي در اين طرح
 ۵۰۰ متر بدهند، واحدهــا را نصف كنند تا هزينه 
پرداخت هم كاهش يابد. خردمند اضافه مي كند: 
بايد شرايط انتقال تسهيل شود تا حتي واحدهاي 
صنفي بدون پروانه هم در اين طرح مشاركت كنند 
و بتوانند جواز كسب بگيرند. رئيس اتحاديه سراجان 
تهران با اشــاره به برگزاري نمايشگاه ها گفت: اين 
اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه ها به صورت بهاره 
يا پاييزه مخالف بوده و بيشتر تمايل به جشنواره 
فوق العــاده دارد. وي درباره علت كســادي بازار 
سراجان هم مي گويد: بازار فروش سراجان در حال 
حاضر حتي در حالت عادي هم با ركود مواجه است. 
خردمند درباره صادرات هم مي گويد: متاسفانه در 
بحث صادرات بسيار كم كار هستيم. كارهاي خوبي 
مي توانيم توليد كنيم ولي زيرساخت هاي مان نسبت 
به كشور تركيه چندين سال عقب است. اگر خواهان 
پيشرفت هستيم بايد در زمينه واردات ماشين آلات 
و تكنولوژي هاي وابسته فعاليت كنيم. بايد پيوند 
بين دانشگاه و اصناف را همانند كشور تركيه داشته 
باشــيم. در حال حاضر در اغلب دانشگاه هاي دنيا 
 پايه هاي علمــي و تدريس ۶۰ درصــد علمي و 
۴۰ درصد كاربردي است ولي در كشور ما تمام توان 
دانشگاهي روي مسائل تئوري است. وي مي افزايد: 
متاسفانه نمايشگاه هاي غيرتخصصي در فصل خريد 
مردم بيش از پيش واحدهــاي صنفي را با چالش 
جدي تر ركود مواجه مي كند. در حالي كه واحدهاي 
صنفي بايد ماليات و ديگر مسائل قانوني را پرداخت 
كنند. در نمايشگاه واحدهايي كه حضور مي يابند، 
ماليات نمي دهند. خردمند مي گويد: هزينه سربار 
توليد بيش از حد زياد است و در نتيجه قيمت تمام 
شــده كالا افزايش مي يابد و براي اينكه در بحث 
صادرات حرفي براي گفتن داشته باشيم، بايد شرايط 
توليد در داخل كشور با قيمت مناسب و قابل رقابت 
با ساير كشورها فراهم شــود زيرا اين همان دليل 
منطقي و روشني است كه باعث شده است كالاي 
توليد شده در ديگر كشــورها به راحتي وارد ايران 
شده و به فروش برود و توليد كننده داخل نتواند با آن 
رقابت كند. رئيس اتحاديه سراجان درباره ضرورت 
توسعه آموزش براي اتحاديه خاطرنشان ساخت: 
همانطور كه در برنامه هــاي مديريت اتاق اصناف 
بحث پرداختن و توجه جدي به آموزش آمده است، 
پيشنهادم به اتاق اصناف اين است كه يك دانشگاه 
مستقل اصناف داشته باشيم و اتاق اصناف هم براي 
توجه و توســعه آموزش در اتحاديه برنامه داده و 
حمايت مالي داشته باشد. وي در پايان اضافه كرد: 
نتيجه توجه به آموزش اين است كه آموزش دهنده و 
آموزش گيرنده هر دو در اتاق اصناف بهره وري لازم 

را خواهند داشت. 

هــر ســاله در روزهــاي پاياني ســال 
جنب وجــوش خاصــي بر بــازار حاكم 
شــده و خريــداران و فروشــندگان در 
حال و هوايــي بهاري نســبت بــه تهيه 
و تاميــن مايحتــاج روزهــاي پاياني 
ســال اقدام مي كنند. گرچه بازار شب عيد امســال تحت تاثير 
برخي مســائل داخلي و جهاني شــرايط خاص خود را داشــته 
ولی به نظر مي رسد با وجود تاكيد بســياري از مسئولان دولتي 
بر تاثير پذيــري حداقلي اقتصاد كشــورمان از بحران اقتصادي 
 جهان اكنون آثار اين بحــران به خوبي در بخــش  توليد و بازار 

هويداست. 
اين روند باعث شــده تا انتظار هر ســاله واحدهاي صنفي براي 
فروش بيشــتر كالا يا عرضه خدمات متناســب با شب عيد نيز 
محقق نشود، به گونه اي كه حتي بسياري از اتحاديه ها و مجامع 
امور صنفي كه براي فروش بيشتر كالا راهي نمايشگاه هاي بهاره 

شده اند نيز به ركود حاكم بر بازار شب عيد اذعان دارند. 
ركود بــه دليل عــدم كارايــي در فراينــد توليد باعــث تورم 
مي شــود ولي تــورم الزامــا باعث ركود نمي شــود، چه بســا 
اقتصادهايــي بوده اند كــه در يك مقطــع زماني دچــار تورم 
شــديد شــده اند ولي نه تنها ركود در صنعت و كشــاورزي به 
 وجــود نيامــده، بلكــه رونــق و شــكوفايي اقتصــادي را نيز

 بــه دنبال داشــته اســت. متاســفانه چنــد هفته اي اســت 
كــه ركــود ســنگيني بــر بــازار ارزاق عمومي حاكم شــده 
 اســت و همــه فروشــندگان در بــازار از ايــن موضــوع 

گلايه دارند. 

تعطيلي ۱۵۰ واحد بنكدار مواد غذايي
رئيــس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي تهــران گفت: صنوف و 
فروشگاه هاي زنجيره اي در آســتانه عيد رقابت شديدي را براي 

پايين آوردن قيمت اجناس آغاز كرده اند. 
محمــد آقاطاهر با اشــاره بــه وجــود ۱۸۰۰ واحــد صنفي 
 در اين اتحاديــه، از تعطيلــي ۱۵۰ واحد بنكدار مــواد غذايي

 به دليــل ركود اقتصــادي خبــر داد و گفت: ركــود در مقابل 
رونــق و شــكوفايي اســت، همــان اصطلاحــي كــه مردم 
بعضــا دربــاره كسب وكارشــان مي گوينــد: »نمي چرخــد« 
يعني همان چيزي كــه در بــازار به ويژه بازار مــواد غذايي در 
جريــان اســت. تشــديد ركــود اقتصــادي در ســال جاري 

 باعــث شــد تعــدادي از واحدهــاي بنكــدار مــواد غذايي 
تعطيل شوند. 

وي درباره وضعيت بازار شب عيد نيز با اعلام مازاد اجناس مورد 
نياز مردم و رد هر گونه كمبود كالا گفت: در حال حاضر به اندازه 

كافي كالا در بازار وجود دارد و جاي هيچ نگراني اي نيست. 
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي در عين حال از رقابت شديد 
صنوف و فروشگاه هاي زنجيره اي براي كاهش قيمت خبر داد و 
گفت: هم اكنون شاهد هستيم كه رقابت شــديدي براي پايين 
آوردن قيمت اجنــاس در بازار به وجود آمده اســت و صنوف و 
فروشگاه ها تدابيري را براي ارزاني كالا و اعمال تخفيف هاي ويژه 

در نظر گرفته اند. 
به گفته آقاطاهر هم اينــك تخفيف هاي ويژه اي نيز روي صنايع 

بسته بندي شده اعمال شده است. 

برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي توجيه اقتصادي 
و منطقي ندارد

رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي همچنين درباره برگزاري 
نمايشــگاه بهاره اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي 

توجيه اقتصادي و منطقي ندارد و به طــور كلي مخالف اين كار 
هستيم اما از آنجا كه مسئولان دولتي صلاح ديدند و دستور دادند 

ما نيز در نمايشگاه شركت كرديم. 
وي اضافه كرد: برگزاري نمايشگاه مربوط به شرايط بحراني و براي 
كمك به اقشار آسيب پذير و حمايت از خريداران است، در حالي 
كه امروز نه تنها شرايط بحراني نيست، بلكه به دليل انباشت كالاو 
وفور محصولات، توليدكنندگان و فروشندگان با ارائه تخفيف هاي 

جالب مشغول جلب نظر متقاضيان هستند. 
آقاطاهر عنوان كرد: از اين رو نيازي به برگزاري نمايشگاه نيست 
زيرا برگزاری آن مي تواند باعث تشديد ركود حاكم در صنف شود. 
اكنون بسياري از صنوف درگير ركود هستند و به اميد بازار شب 
عيد در طول سال ماليات، حقوق، عوارض، هزينه آب، برق و گاز 
پرداخت كرده اند اما امروز كه كمي تقاضا در بازار افزايش يافته، 
به يك باره نمايشگاه برگزار مي كنند و اين كار فعالان صنفي را از 

گردونه حذف مي كند. 
به گفته وي در ركود تمامي اجزا از نقطه شروع تا توليد محصول، 
حمل و نقل، بازار، عرضه و تقاضا، بازگشــت پــول و نقدينگي 
ارتباط هماهنگ خود را از دســت مي دهند يا يكي از حلقه هاي 

اين زنجيره پيوســته خوب كار نمي كند، مثلا كالا توليد شــده 
ولي در بازار كســي به قيمت نمي خرد يا مواد اوليه آنقدر گران 
اســت كه توليد صرفه ندارد و كارخانه، مزرعه، واحد مرغداري، 
دامداري، آبزي پــروري و... تعطيل و نيمه تعطيل مي شــود يا 
اينكه با تمام ظرفيت خود كار نمي كند. محمد آقاطاهر همچنين 
گفت: براساس طرحي كه قرار است اجرايي شود، در ابتدا قيمت 
مصرف كننده از برخي كالاهاي غيرضرور حذف مي شــود تا بعد 
از بررســي نتايج و نقاط ضعف آن نحوه پياده سازي و ادامه طرح 
در بقيه كالاها مورد بررسي قرار گيرد. رئيس اتحاديه بنكداران 
مواد غذايي گفت: اين طرح در مرحله اول در تنقلاتي مثل پفك 
و چيپس اجرايي مي شود و عرضه كنندگان موظف هستند بعد از 

احتساب سود خود آن را به خريدار بفروشند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه با اين طرح برخي از عرضه كنندگان 
ممكن اســت كالاها را با اختــلاف قيمت بالاتري بفروشــند، 
گفــت: بازرســان مربوطــه بــر ايــن كار نظــارت مي كنند و 
 طبيعي اســت با ايــن كار قيمــت كالاهــا ارزان تر از ســابق

 مي شود. 
آقاطاهر ادامه داد: بعد از بررســي تبعات آن، اين طرح در بقيه 

كالاها نيز اجرايي مي شود. 
رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي در عين حال بيان كرد: در 
كشــورهاي ديگر هم براســاس اعتمادي كه وجود دارد، قيمت 
مصرف كننده روي كالاها درج نمي شود ولي براساس رقابتي كه 
بين فروشگاه ها و مراكز عرضه وجود دارد، هيچ وقت كالاها گران 
عرضه نمي شوند و آنها براساس سود محاسبه شده و واقعي اقدام 

به عرضه كالاها مي كنند. 

واسطه ها حذف شوند
آقاطاهر در ادامه گفت: با لغوشدن تحريم ها شاهد اثرات مثبت آن 
خواهيم بود. لغو تحريم ها تاثير بسيار مثبتي در قيمت مواد غذايي 
خواهد گذاشــت چون بيشــتر مواد غذايي به صورت واسطه اي 
خريد مي شوند و اگر اين واســطه ها حذف شوند، باعث كاهش 

قيمت مي شوند. 
همچنين در دوران تحريم هزينه هاي پرداختي به باربري و هزينه 

پرداخت بيمه كشتي ها بيشتر است. 
وي اظهار اميدواري كرد كه با توجه به اينكه پس از رفع تحريم ها 
كرايه كشتي و هزينه بيمه ها كاهش مي يابد، پيش بيني مي كنيم 

قيمت مواد غذايي ۲۰ تا ۲۵ درصد كاهش يابد. 

 رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

رقابت فروشگاه ها با تخفيف ویژه به مشتریان
اخبار

اصناف

از نگاهــي كــه مــردم در فروشــگاه ها 
به كفش هــا مي اندازند، مي تــوان نوعي 
سردرگمي را حس كرد، سردرگمي ناشي 
از اينكه نمي دانند كالايــي كه مي خرند 
چه كيفيتي دارد و اصلا ســاخت كجا يا 
كدام واحد توليدي اســت و آيا ارزش پولي كه براي آن مي دهند 
را دارد؟ اين ســردرگمي كه در دفعات بعدي خريد هم وجود دارد 
در بيشتر اوقات منجر به اين مي شــود كه خريدار ايراني درنهايت 
كفشي را بخرد كه به درست يا با تقلب روي آن نوشته شده ساخت 

فلان كشور. 
نه اينكه همه ايراني ها اينگونه باشند كه جنس خارجي را ترجيح 
بدهند اما وقتي كه توليد كننده اي جرات كرده و حداقل محل كشور 
توليد كالايش را نوشته، نســبت به كالايي كه هيچ ردي از محل 

توليد ندارد، اندكي اطمينان به خريدار مي دهد. 
خلاصه اينكه نبود و كمبود برند در بازار كفــش و به طور كلي در 
بازار پوشاك ايران سبب شده كه در بيشتر موارد خريدار ايراني در 

بلاتكليفي به سراغ خريد جنس خارجي برود. 
در شرايط لغو تحريم ها و گشايش بيشتر بازارهاي جهاني به روي 
كشورمان به نظر مي رسد كه توليد كنندگان كفش و پوشاك ايراني 
كه اكنون نيز با مشــكلات زياد ناشــي از ورود كالاهاي خارجي 
به شــكل قانوني و قاچاق مواجه هســتند، بايد هرچه زودتر براي 
برند سازي و ايجاد خوشه هاي توليدي اقدام كنند تا بازار را يك باره 

به خارجي ها نسپارند. 
اين مهم علاوه بــر همگرايي توليدكنندگان داخلي براي كســب 
منفعت مشترك و هم افزايي از طريق استفاده از امكانات متفاوت 
يكديگر، نياز به برنامه ريزي و حمايــت و هدايت دولت نيز دارد تا 
از اين طريق به تدريج سهم اشــتغال بخش پوشاك و كفش كه در 
سال هاي گذشته رو به كاهش بوده، به جايگاهي متناسب با ظرفيت 
بازار داخلي و حتي بازار كشورهاي همسايه برسد و جلوي خروج 

ارز براي واردات اين كالاها گرفته شود. 

توليد كفش در كشور بيش از نياز داخلي است
رئيس اتحاديه كفش دست دوز با بيان اينكه توليد كفش در كشور 
بيش از نياز داخلي اســت، گفت: باوجود اين، در ســال گذشــته 

نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق شده است. 

رسول شجري گفت: در سال گذشــته  ۶ ميليون و 7۴۰ هزار دلار 
معادل ۲۰۰ هزار جفت كفش از گمرك ترخيص شــده است اما 
اكنون حدود ۲۰ ميليون جفت كفــش در بازار وجود دارد. رئيس 
اتحاديه كفش دســت دوز افزود: براساس ســالنامه آمار تجارت 
خارجي ايران در سال ۹3 نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق 
شده است.  وي گفت: براي ساخت هر هزار جفت كفش ۴۰۰ نفر 
مشغول به كار هستند اما با واردات بي رويه كفش به كشور روزانه ۶ 

هزار و ۴۰۰ كارگر بيكار مي شوند. 
وي توضيح داد: هر ۱۰۰ ميليون دلار واردات كفش به كشور سبب 

بيكاري ۶ هزار و ۴۰۰ كارگر در اين صنعت مي شود. 
شجري با بيان اين مطلب كه »بيش از نياز كشور توليد كفش داريم 
و در پي بازارهاي بين المللي هســتيم«، افزود: سال گذشته ۱۱۶ 

ميليون دلار كفش صادر كرديم. 
وي گفت: صنعت كفش در مواد اوليه و بخش كارگاهي با مشــكل 

روبه رو است. 
شجري همچنين با اشاره به ركود شديد در بازار گفت: علاوه بر ركود 
مشــكلات فراوان در معاملاتي كه در گذشته انجام شده و هنوز به 

تعهدات عمل نشده، اين صنف را با مشكل مواجه كرده است. وي 
افزود: با توجه به توليد بالا، بازار به حالت اشباع درآمده و متاسفانه 
در شــرايطي كه بايد با افزايش صادرات اين صنف از ركود خارج 

شود، هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
شــجري ادامه داد: صادرات در صنف ما در شش ماهه سال جاري 
تنها ۲ درصد افزايش پيدا كرده است كه اين رقم پاسخگو نيست و 

نتوانسته بازار را از ركود خارج كند. 
اين در حاليست كه در سال هاي گذشته قاچاق و واردات بي رويه به 

بلاي جان توليدات داخلي تبديل شده است. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران با اشاره به قيمت تمام شده 
كفش در داخل كشور گفت: قيمت كفش ها با توجه به جنس و نوع 
كار متفاوت است و قيمت بعضي از كفش ها حتي تا 3۰۰ هزار تومان 
نيز مي رسد اما به طور كلي در اين صنف گران فروشي وجود ندارد. 

به گفته شــجري، وزير صنعت به اين صنف به دليل اشــتغالزايي 
بالايي كه دارد، نگاه ويژه اي كند اما متاسفانه شرايط بازار اين صنف 
را با مشكل مواجه كرده است. وي به اين نكته نيز اشاره كرد كه براي 
توليد هزار جفت كفش تا زماني كه به دست مصرف كننده برسد، 

بيش از ۴۰۰ نفر نيروي انساني مشغول به كار هستند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز، بازار كفش كشور را اشباع دانست و 
ادامه داد: ظرفيت توليد كفش هم اكنون معادل ۲۵۰ ميليون جفت 

و مصرف ۲۰۰ ميليون جفت در سال است. 

واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد ظرفيت كار مي كنند
وي با اشاره به اينكه هم اكنون واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد 
ظرفيت كار مي كنند، گفت: در صــورت كار كردن با تمام ظرفيت 
قادر به توليد كفش تا دو برابر نياز كشــور هستيم. بايد واحدهاي 
توليدي مانند ســال هاي گذشــته به دليل نياز بازار در شب عيد، 
پاسخگوي نياز باشند اما بخش اعظمي از اين واحدها به دليل ركود 

بازار و واردات قاچاق تعطيل است. 
شجري صادرات در بخش كفش را با ركود مواجه دانست و افزود: 
براي حفظ بازار كفش داخل بايد توليدكننده كيفيت كفش توليدي 

خود را افزايش داده و قيمت ها را تعديل كند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز درباره قيمت كفش در بازار گفت: 
قيمت كفش مردانه از 7۰ هزار تا ۲۵۰ هــزار تومان و كفش زنانه 
از ۵۰ تا ۲۵۰ هزار تومان اســت كه اين قيمت ها براساس جنس 
مصرفي و نوع كار انجام شــده روي كفش و ميزان عرضه و تقاضا 

تعيين مي شود. 
شجري با اشاره به اجرايي شدن برجام و تاثير آن بر بازار گفت: اگر 
تمام تمركز خود را بر بازارهاي هدف معطوف كنيم، شاهد تحول در 
اين صنف خواهيم بود اما اگر تلاش و كوشش مضاعف نشود، ممكن 

است همين بازارهاي فعلي را نيز از دست بدهيم. 
شــجري تصريــح كــرد: در حــال حاضــر صــادرات كفش به 
كشــورهاي همسايه و كشــورهاي حاشــيه خليج فارس صورت 
 مي گيرد كه اميدواريم با اجرايي شــدن برجام شاهد افزايش آن 

باشيم. 
 شــجري قيمت كفش هــاي برنــد خارجــي را كاذب و به دليل 
بالا بودن قيمت دلار در كشــور و نوســانات آن دانســت و گفت: 
بسياري از ســودجويان كفش توليد داخل را به عنوان برند در بازار 
عرضه مي كنند كه ما توصيه مي كنيم مــردم از خريد كفش هاي 
برند خودداري كنند يا درصورت مشــاهده تخلف با شــماره هاي 
77۵3۱۸۶۰ و 77۵3۱۱۲۲ تماس گرفته و شكايت خود را مطرح 

كنند. 

رئيس اتحاديه كفش دست دوز در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

بيش از نياز کشور توليد کفش داریم
هر 100 ميليون دلار واردات كفش سبب بيكاري 6 هزار و 400 كارگر مي شود

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران تجهيــزات الكترونيكي و 
حفاظتي، از صدور كارت شناســايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي 
به دليل ورود به حريم  خصوصي افراد خبر داد.  صادق فيض آبادي صدور 
كارت شناسايي براي نصابان دوربين هاي مدار بسته را يكي از مهم ترين 
اقدامات اتحاديه برشمرد و گفت: اين افراد به دليل اينكه وارد حريم  خصوصي 
مردم مي شوند بايد داراي كارت شناسايي معتبر و مورد تاييد باشند، چراكه 

اگر نصابان از نظر فني و اخلاقي صلاحيت لازم را نداشته باشند، مشكلاتي 
را براي مصرف كنندگان به وجود مي آورند.  وي به مردم هشدار داد كه براي 
نصب دوربين هاي مدار بسته حتما به واحدهاي مجوزدار مراجعه كنند و در 
اين زمينه اتحاديه، نصابان اين بخش را سازماندهي و شناسنامه دار كرده و 
از آنها آزمون فني و تست عدم سوءپيشينه گرفته و پس از آن كارت مربوطه 
را براي آنها صادر كرده است. رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران 

تجهيزات الكترونيكي و حفاظتي كه در مراسم پنجاهمين سال تاسيس 
اين اتحاديه سخن مي گفت، ادامه داد: سيستم هاي دزد گير و آلارم، بايد 
اســتانداردهاي لازم را داشته باشــند چون بعضا مشاهده شده سيستم 
دزدگير نصب شده ولي به دليل تقلبي بودن به درستي عمل نكرده و حوادثي 
را موجب شده است.  فيض آبادي با بيان اينكه براي گرفتن مجوز، نيازي به 
عضويت در اتحاديه نيست چون بعضي از افراد جاي ثابت يا فروشگاه براي 

فعاليت هاي خود ندارند، گفت: تاكنون استقبال خوبي از اين طرح به عمل 
آمده و حدود ۱۸۰ كارت براي اعضاي اتحاديه صادر شده است. براي كساني 
كه هنوز به اتحاديه مراجعه نكرده اند تاريخي را مشخص كرده ايم تا فرايند 
دريافت مجوز پس از ارائه كارت پايان خدمت، مدارك شخصي، گواهي عدم 
سوء پيشينه و عدم اعتياد انجام شود و بعد از اين مرحله، از متقاضيان آزمون 

تئوري و آزمون عملي گرفته مي شود. 

صدور كارت شناسايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي
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كار و 
كارآفرین

مركز آمار ايران گزارش وضعيت بيكاري در زمســتان 
سال گذشته را منتشر كرد. در اين گزارش نرخ بيكاري 
عمومي كشــور 10/5درصــد، نرخ بيــكاري مردان 
9/1درصد و زنان 18/9درصد اســت. نرخ بيكاري در 
مناطق شهري كشور 11/3درصد، در بين مردان 9/4 
درصد و زنان 22/1درصد بوده است. نرخ بيكاري روستاهاي كشور 8/7 درصد 
اعلام شده؛ در اين مناطق نرخ بيكاری مردان 8/2 درصد و زنان 11 درصد اعلام 
شده است. بيشترين نرخ بيكاري به ترتيب به گروه هاي سني 20 تا 24 ساله ، 
15 تا 19 ساله و 25 تا 29 ساله اختصاص دارد. بيكاري عمومي در ميان زنان 
گروه سني 20 تا 24 ســاله 47/2 درصد است؛ 54/1درصد از زنان شهري اين 
رده سني و 28 درصد روستايي ها بيكار هستند. زنان 25 تا 29 ساله كشور نيز 

داراي 35 درصد بيكاري هستند. 

نگرانيازبيكاري15تا19سالهها
آلبرت بغزيان، اقتصاددان و استاد دانشگاه، آمار بالاي بيكاري در گروه سني 15 
تا 19 ساله را نگران كننده مي داند و مي گويد: در يك تعريف ساده نرخ بيكاري 
به معناي نسبت ميان افراد فعال و در سن اشتغال به افراد جوياي كار است. اگر 
فردي در سن اشتغال باشد اما به دنبال كار نگردد، بيكار محسوب نمي شود. وي 
در گفت وگو با »كسب و كار« مي افزايد: افرادي كه در سنين 15 و 19 ساله بيكار 
محسوب شده اند بايد جوياي كار بوده باشند. با توجه به اينكه اين گروه هنوز در 
سن تحصيل هستند آمار بالاي بيكاري آنها قابل تامل است چرا كه به احتمال 
زياد بخشي از اين افراد ترك تحصيل كرده اند. با توجه به رايگان و اجباري بودن 

تحصيل در ايران اين نكته چندان جالب نيست. 

25تا29سالهها؛توقعاتزياد،مهارتكم
اين استاد دانشــگاه درباره بيكاري افراد 25 تا 29 ساله مي گويد: براي تحليل 
دقيق اين آمار بايد جزئيات آن را اســتخراج كرد. بايد ديد چند درصد از افراد 
بيكار در اين گروه سني، تحصيل كرده دانشگاه هســتند و در چه رشته هايي 
تحصيل كرده اند. بغزيان ادامه مي دهد: آمارهاي مختلف نشــان مي دهند كه 
بيكاري فارغ التحصيلان دانشــگاهي در ايران نگران كننده اســت. نرخ بالاي 
بيكاري زنان شــهري نيز مي تواند گوياي اين نكته باشــد كه بسياري از آنها 
تحصيل كرده هستند و هر كاري را نمي پذيرند. وي مي افزايد: دانشگاه هاي ما 
بدون توجه به نياز بازار دانشجو تربيت مي كنند. دانش آموختگان مهارت لازم 
را ندارند در حالي كه توقعات آنها از نوع كار و ميزان دستمزد بالاست. در مقابل، 
براي كارفرمايان بيش از آنكه مدرك مهم باشد، مهارت اهميت دارد. در چنين 
وضعيتي فارغ التحصيلان دانشگاهي حاضر به پذيرش بعضي پيشنهادات شغلي 
نيستند و نوعي بيكاري داوطلبانه را انتخاب مي كنند. كارفرمايان نيز حاضر به 

استخدام بسياري از آنها نمي شوند. اين اقتصاددان بيان مي كند: البته بايد ديد 
كه آيا تمام فارغ التحصيلان جوياي كار هستند و نام آنها در جايي به ثبت رسيده 
است يا ما به صرف حضور آنها در سن فعال، اين افراد را بيكار محسوب كرده ايم. 
بعضي از آنها در مشاغل غيرمرتبط با رشته تحصيلي خود مانند مشاغل خدماتي 
و بازارهاي تجاري مشغول هســتند. هر چند اين نوع اشتغال را مي توان نوعي 
بيكاري پنهان دانست ولي به هر حال آنها درآمد دارند و فعاليت آنها نيز تورم زا 
نيست. بغزيان مي گويد: براي حل اين مشكلات بايد ظرفيت پذيرش رشته هايي 
را كه فرصت شــغلي ندارند محدود كنيم و افراد را به سمتي سوق دهيم كه به 

جاي كسب مدرك به دنبال مهارت آموزي باشند. 

20تا24سالهها،كارگرسادهنميشوند
وي نگران كننده ترين بخش گزارش مركز آمار را مربوط به سنين 20 تا 24 ساله 

مي داند و مي افزايد: اين افراد معمــولا ازدواج نكرده اند و هزينه بالايي ندارند. 
بسياري از آنها يا به دانشگاه نرفته اند يا هنوز دانشجو هستند. در اين وضعيت 
بايد توقع كمتري   از كار داشــته باشــند و بپذيرند به عنوان كارگر ساده و با 
دستمزد پايين كار كنند. اما در عمل اينگونه نيست و آنها نيز حاضر به انجام هر 
كاري نيستند. اين استاد دانشگاه بيان مي كند: حل اين مشكل به برنامه ريزي 
براي تغيير فرهنگ كار در كشور نياز دارد به گونه اي كه افراد فقط به دنبال اخد 
مدرك يا فعاليت در مشاغل ساده و كسب بدون دردسر درآمد نباشند. آنها بايد 
بپذيرند كه چند سالي را به كارهاي ساده بپردازند تا با كسب مهارت به استادكار 

ماهري تبديل شوند. 

لزومايجادصنايعكاربر
بغزيان مي گويد: رفع مشكل بيكاری به سرمايه گذاري نياز دارد و خود اين امر 

نيازمند فضاي امن، منابع مالي و وجود تقاضا براي بازارهاي جديد است. كاهش 
تحريم ها و افزايش درآمد ارزي كشور مشكل منابع مالي را كاهش داده و با توجه 
به جمعيت بالا و كاهش واردات، بازارهاي مناسب نيز وجود دارد اما ما درباره 
فضاي سرمايه گذاري با مشكل مواجه هستيم.وي ادامه مي دهد: سرمايه گذاران 
ايراني به دليل شرايط پرنوســان اقتصادي، حاضر به ريسك كردن براي ايجاد 
بازارهاي جديد نيستند. آنها بيشتر به دنبال حضور در بازارهاي زودبازه مي روند 
و افق ديد گســترده  براي صادرات يا جايگزيني با كالايــي وارداتي را ندارند. 
اين اقتصاددان مي گويد: ســرمايه گذاران ما ترجيح مي دهند براي آنكه كمتر 
با محدوديت هاي قانون كار مواجه باشــند، كارگاه هــاي كوچك يا واحدهاي 
صنعتي تاسيس كنند كه به نيروي كار كمتري نياز داشــته باشند اما ما بايد 
سرمايه گذاري در صنايع كاربر را كه بيشــتر از تجهيزات به نيروي انساني نياز 

دارند افزايش دهيم. 

بررسی »کسب و کار«  از دلایل آمار بالای بیکاری در گروه سنی 20 تا 29 ساله

 شغل هست ، مهارت نیست

آمارهــا مي گويند كمتــر از 15درصد 
نيروي كار ايراني در بدو ورود به بنگاه هاي 
اقتصادي مهارت دارند. آمار بهره وري از 
اين هم نااميدكننده تر اســت؛ در حالي 
كه متوســط بهره وري در كشــورهاي 
توسعه يافته به 70درصد مي رسد مطالعات مختلف نشان مي دهند 
اين ميزان در ايران كمتر از 10درصد اســت. اين نكته ها را ســيد 
احمد قاسمي، استاد دانشگاه و كارشناس بازار كار به »كسب و كار« 
مي گويد. به گفته وي از جمله مهم ترين مولفه هايي كه بر بهره وري 
اثر مي گذارد توانمندي نيروي انساني و مديريت منابع انساني در 
ســازمان ها و بنگاه هاي اقتصادي است. قاسمي مي گويد: »گاهي 
اوقات نيروي كار شاغل در بنگاه ها مهارت و توانايي لازم را ندارند. 
در مقابل، گاهي نيروها، ماهر و توانمند هستند اما مديران نمي توانند 
به خوبي آنها را مديريت كنند. هر دو مشكل به نوعي در ايران ديده 

مي شود در نتيجه ما از نظر بهره وري در شرايط خوبي نيستيم. «
در چنين وضعيتي است كه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
به دنبال اجراي برنامه هايي براي افزايش بهره وري در بنگاه هاي 
اقتصادي است. اين وزارتخانه روز گذشته همايشي را با عنوان 
»نشست تخصصي استقرار نظام مديريت بهره وري« برگزار كرد. 
ابوالحســن فيروزآبادي، قائم مقام وزيرتعاون در اين همايش، 
بهره وري را از الزامات عصر مدرن دانست و گفت: بدون افزايش 
اين مقوله ورود به عرصه رقابت و جهاني شدن معنايي ندارد.اما 
آيا با توجه به وضعيت مهارت نيــروي كار در ايران مي توان به 

افزايش بهره وري در كوتاه مدت اميدوار بود؟
مهمترينعاملبهرهوري؛منابعانساني

قاســمي، بهره وري را مجموعه عواملي تعريف مي كند كه با 
وجود ثبات در منابع باعث افزايش توليد يا درآمد ســازمان 
و بنگاه اقتصادي مي شــوند. به گفته وي عوامل  متعددي در 
اين امر دخيل هســتند از جمله تامين مــواد اوليه، بودجه و 
مديريت مالي، قيمت تمام شده كالا يا خدمات، برنامه ريزي 

و منابع انساني. 
اين اســتاد دانشــگاه ادامه مي دهد: نيروي انســاني و نحوه 
مديريت آن، مهم تريــن عوامل موثر بر بهره وري هســتند. 
شاخص هاي مختلفي بر ميزان بهره وري منابع انساني موثرند 
كه براي مثال مي توان به رضايتمنــدي، انگيزش، آموزش، 

مهارت و مديريت اشاره كرد. 
وي مي افزايد: اگر مديريت مجموعه، نظام شايستگي، جبران 
خدمات، تنبيه و پاداش دقيقي تعريف كرده باشــد، حقوق و 
دستمزد رضايت نيروي كار را تامين كند و به آموزش مداوم 

نيروي كار توجه شود، بهره وري او افزايش مي يابد. 

دانش،بينش،مهارتوتجربه
به گفته قاسمي، نيروي انساني توانمند بايد از دانش، بينش، 
مهارت و تجربه كافي برخوردار باشــد؛ در اين صورت است 
كه مي تواند عملكرد موثر و خلاقانه اي از خود نشــان دهد و 
بهره وري سازمان يا بنگاه اقتصادي را افزايش دهد اما اكثريت 

نيروي كار در ايران در هر 4 مقوله ضعف دارند. 
اين كارشناس بازار كار ادامه مي دهد: نيروي كار ما در بهترين 
حالت از دانش و تخصص دانشگاهي مناسب برخوردار است 
اما در سه بعد بينش به معناي مديريت كسب و كار، مهارت 
يا توانايي اســتفاده از ابــزار و تجربه كه همــان كارورزي و 
كارآموزي اســت كمبود دارد. البته شرايط فارغ التحصيلان 
رشــته هاي پزشــكي و پيراپزشــكي تا حدودي بهتر است 

 چرا كه آنها پيــش از ورود به بازار كار، كارآموزي بيشــتري 
را طي مي كنند. 

اهميتهدايتشغلي
وي مي گويد: توانمندي نيروي انساني نسبت به نحوه مديريت 
آن اهميت بيشتري دارد. نيروي انساني ماهر و توانا مي تواند 
تا حدودي پتانسيل خود را نشــان دهد و عاملي براي بهبود 

وضعيت باشــد. حتي در ســطحي بزرگ تر مي توان گفت، 
در ايران توسعه در بعضي از بخش ها بيشــتر از آنكه مديون 
مديريت دولتي باشد بر اثر توانايي افراد خلاق و شاخص رخ 
داده است. قاســمي مي افزايد: با وجود اين براي حل معضل 
بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي بايد به هر دو مقوله توانمندي 
نيروي انســاني و مديريت در كنار هم توجه كرد. اين استاد 
دانشگاه، هدايت شغلي را نيز بسيار مهم مي داند و مي گويد: 

با توجه به اينكه در حال حاضر كسب و كارها در ايران از نظر 
بهره وري در وضعيت بسيار نامطلوبي به سر مي برند، يكي از 
مولفه هاي مهم براي حل اين مشكل مشاوره صحيح شغلي و 
هدايت افراد به سمتي است كه با توانايي هاي جسمي و رواني 
آنها همخواني داشته باشــد. به گفته وي با توجه به شرايط 
موجود براي حل معضل كمبود بهره وري در ايران راه درازي 

در پيش است. 

مهارت پایین و مدیریت ضعیف، مهم ترین عوامل کمبود بهره وري در ایران هستند

بهره وري بنگاه هاي اقتصادي؛ كمتر از 10 درصد
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آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
حوزه ثبتی نوشهر

نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 
۱۳90/9/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 

اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد
املاک متقاضی واقع در قریه انارور پلاک 2 اصلی بخش ۳ قشلاقی کلاسه ۱40۱/۳۱90 

پلاک ۱4۳5 فرعی خانم پریسا طاهری مهر فرزند اسداله نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی )کاربری زراعی( به مساحت ۱69.64 متر مربع خریداری بدون واسطه با واسطه از 

آقای نیما قزوینی اندرور
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱5 روز از طریق این روزنامه محلی / 
کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه 
اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ 
نمایند معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 
صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی 
است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه ثبتی پذیرفته 
نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید ،حدود مراتب را در اولین آگهی 
نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم میرساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و 
فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید.

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱40۳/02/0۳  تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱40۳/02/۱7 
علی اکبر مقدسی فر 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر 

شناسه آگهی ۱6967۳۳

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضــوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند و رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ۱40260۳۱600۱0۱02۱8 مورخ ۱402/۱۱/28هیات اول/ 
دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشــاه ناحیه یک تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم صفر علی اکبری بارز فرزند اکبر بشــماره 
شناسنامه 47 به شماره ملی 40۱۱49۱40۳ صادره از اسد آباد مبنی بر صور سند 
مالکیت نسبت به شش دانگ یک باب ســاختمان به مساحت ۱60/92 متر مربع 
به آدرس کرمانشاه بلوار طاقبســتان کوی ۱۱۳ پلاک 24 مفروز و مجزی شده از 
پلاک 40۱ فرعی از 28 فرعی از ۱۳9 اصلی واقع در بخش یک حومه کرمانشــاه 
خریداری از مالک رسمی مشاعی آقای حشمت اله غلامی به صورت مع الواسطه 
به متقاضی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است 
در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱40۳/02/0۱تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱40۳/02/۱7

سجاد مویدی- رئیس ثبت اسناد و املاک
۱59 م الف

استان ها

کارنامه پتروشــیمی های بورســی در 
فروردین ۱40۳ بررسی شد:

 شــازند در فهرست بیشترین 
درآمد۱۴۰۳

 ســید محسن موســوی: مقایســه مجموع 
درآمــد پتروشــیمی هــای بورســی در 
فروردین امســال با فروردین ســال گذشته 
 ، خیبر از افزایش بیــش از ۳0 درصدی این 

رقم می دهد.
به گزارش روابط عمومی و امــور بین الملل 
شرکت پتروشیمی شــازند بررسی عملکرد 
ماهانه شرکت های پتروشیمی نشان می دهد 
که مجموع درآمد 22 پتروشیمی  بورسی در 
فروردین  ماه ۱40۳ نســبت به ماه گذشــته 
آن یعنی اســفند حدود ۱6.4 درصد کاهش 

داشته است.
این موضــوع می تواند تا حــدودی به دلیل 
محدودیت بازار به دلیل تعطیلات فروردین 
باشــد. چرا کــه مقایســه مجمــوع درآمد 
پتروشــیمی های بورســی در فروردیــن 
امســال با فروردین ســال گذشــته خبر از 
افزایــش بیــش از ۳0 درصــدی ایــن رقم 
می دهــد. باید گفــت ۱4 پتروشــیمی در 
این دوره موفــق به افزایــش درآمد حاصل 
 از فروش خود نســبت بــه فروردین ۱402 

شده اند.
ماهانــه  فعالیــت  گــزارش  بررســی 
شــرکت های پتروشــیمی نشــان می دهد، 
پتروشــیمی شــازند موفــق شــد افزایش 
 قابل قبولــی در تنــاژ تولید خــود به عمل 

بیاورد. 
به صورتی کــه تنــاژ تولید این شــرکت از 
۱60 هــزار و 520 تــن در فروردین ۱402 
با رشــد ۳8 درصدی به 22۱ هــزار و 4۱6 
تــن در فروردیــن ۱40۳ رســیده اســت. 
همچنین این رقم نســبت به اسفند نیز رشد 
 بیش از 48 درصدی را پشــت ســر گذاشته

 است.

»ســاتراب« قهرمان جشنواره 
ورزشی دستان پربرکت شد

مهــران عاشــوری: شــهردار مهدیشــهر 
»دســتان  ورزشــی  گفت:جشــنواره 
پربرکــت« بــه مناســبت گرامیداشــت 
روز کارگــر و بــا هــدف ایجاد شــادابی و 
نشــاط در بیــن این قشــر زحمتکــش با 
 حضور هشــت تیــم در شــهرداری برگزار 

شد.
��علیرضــا شــربتدار افــزود: تیم هــای 
غرب اســتیل، ســاتراپ ،نوید بهمن، روستا 
،شهرداری مهدیشــهر مهدی شهر، موتوری 
شهرداری، فضای ســبز شهرداری و پاکبانان 
 شــهرداری تیم های حاضر در ایــن دوره از

 رقابت ها بودند .
��در پایــان ایــن رقابت های یــک روزه  
تیم ســاتراپ به مقام قهرمانی رســیدند و 
 نوید بهمن و روســتا عناوین دوم و ســوم را 

کسب کردند.
��امیر بهارســتانی، مهــدی ربانی ،عباس 
ســیفعلیان، محمدرضا دهباشی،ســهراب 
هاشــمی،مهدی صباغیان،امیــر حســین 
طالبــی و احمــد نورانــی بازیکنــان تیم» 
 ســاتراپ« بودند که عنوان قهرمانی را از آن 

خود کردند.
��تیــم »نوین بهمــن «هم متشــکل از 
ســید محمــود و ســید محمدرضــا نبوی 
احمدیان،حســین  چاشــنی،حمیدرضا 
ثابتیان،حسین پادیاب،احمد گودرزی،علی 

جعفری و مجید نیر بود.
پارســا،حمید  محمــود  و  ��محمــد 
علــی  مداح،محمــد  عامری،مجیــد 
تبیانیان،مجبــد خطیبی،مرتضــی حامدی 
و حســن نوروزی هم برای »روستا «طناب 

کشیدند.
��ایــن مســابقات بــرای نخســتین بار 
در مهدیشــهر و به همت شــهرداری برگزار 
شــد  و برندهای مطرح»روستا،»ســاتراپ« 
و» غــرب اســتیل «ازجملــه مشــارکت 
 کننــدگان در برگزاری این رویــداد مفرح و

 شاد بودند.
��صفحــات رســمی و کانال هــای اطلاع 
رســانی روابط عمومــی و امور بیــن الملل 
 شــهرداری و شــورای اســلامی شــهر

 مهدیشهر

خبر

ایــلام- معــاون فرهنگی 
و جنگ نــرم ســتاد کل 
نیروهای مسلح گفت: رسانه 
یکــی از مهمترین عناصر 
نقش آفریــن در تقویت و 

ارتقاء قدرت نرم، امنیت ملی و منافع ملی است.
سردار سرتیپ پاسدار ابوالفضل شکارچی در نشست 
صمیمی با اصحاب رسانه استان ایلام، اظهار داشت: 
با توجه به اینکه رسانه های نظام سلطه و استکبار 
جهانی بصورت منسجم و یکپارچه با آرایش جنگی، 
نظام مقدس جمهوری اسلامی و ملت دلاور ایران 
را مورد هجوم همه جانبه قرار داده اند، رسانه های 
جبهه انقلاب اسلامی نیز بایستی با آرایش جنگی 
و بصورت منســجم، هماهنگ، همگرا و با همدلی 
ضمن دفاع از امنیت و منافــع ملی در عرصه های 
فرهنگی، اجتماعــی، اقتصادی، علمــی، دفاعی، 

امنیتی، سیاسی و … نقش آفرینی کنند.
وی ضمن اشاره به حماســه آفرینی مردم سلحشور 

استان ایلام در طول دوره انقلاب اسلامی افزود؛ مردم 
استان ایلام دارای سه شاخصه و ویژگی مهم، شامل 
صبر و مقاومت، اخلاص و مجاهدت هستند و در این 
رابطه شهدای والامقامی را تقدیم نموده که یکی از 
شهدای شاخص و ملی کشور، شهید بزرگوار، دانشمند 
هسته ای ایران رضایی نژاد می باشد که تربیت یافته 

این سرزمین شهید پرور و مجاهد پرور است.
معاون فرهنگی و جنگ نرم ستاد کل نیروهای مسلح، 
در بخش دیگری از ســخنان خود تأکیــد نمودند: 
مسئولان و فعالان رسانه ای کشور در عرصه جنگ 
نرم و شناختی؛ فرماندهان، افسران و جهادگران فی 
سبیل الله هستند که بایستی با استفاده از همه فرصت 
ها و ظرفیت ها جهت گیری خود را علاوه بر دفاع همه 
جانبه از ملت، منافع ملی و آرمان های انقلاب اسلامی، 

آرایش تهاجمی بگیرند تا بر دشمن غلبه نمایند.
سردار شکارچی بیان داشــت: در شرایط کنونی، 
دستیابی به پیروزی در جنگ سخت و نیمه سخت 
وابستگی شدید به کارکرد هوشمندانه و هنرمندانه 
در عرصه جنگ نرم و شناختی در قبل، حین، و بعد 
از هر اقدام دارد که چنانچه در این خصوص قصوری 

صورت پذیرد بسیاری از افتخارات و دستاوردهای 
انقلاب اســلامی از بین خواهد رفــت لذا ضرورت 
دارد مســئولان و فعالان رســانه ای جبهه انقلاب 
اســلامی با بهره گیری از همه ظرفیت ها و فرصت 
ها و با شــناخت کافی از ضعف ها و نقاط آســیب 
دشمنان کشــور و نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران با آرایش جنگی مناســب اعــم از دفاعی و 
تهاجمی، هوشمندانه، هدفمند و بصورت منسجم 
و هماهنگ در این عرصه وارد شــوند و متناسب با 
لایه ها و ســطوح جنگ نرم و شناختی)احساسات 
و هیجانات، ادراک، اندیشــه و افکار و رفتار( برنامه 

ریزی و اقدام نمایند.
وی در پایان ضمن تشکر از همه مسئولان و فعالان 
رسانه ای کشور در تمام ســطوح، اعم از راهبردی، 
عملیاتی و راهکنشــی در تبییــن اراده رهبری، 
نیروهای مسلح و ملت ایران در قبل، حین و بعد از 
عملیات غرور آفرین و دشمن شکن وعده صادق که 
امت اسلامی و ملت های آزادیخواه جهان را غرق در 
شادی و سردمداران کفر و نفاق، استکبار جهانی و 
صهیونیست ها را ذلیل، خوار و ناامید ساخت بیان 

داشت: امید است این هماهنگی، همگرایی، وحدت 
و همدلی که در عملیات وعده صادق وجود داشت 

در تمام عرصه های مورد نیاز انقلاب اسلامی تداوم 
داشته باشد.

معاون فرهنگی و جنگ نرم ستاد کل نیروهای مسلح: 

رسانه یکی از مهمترین عناصر نقش آفرین در ارتقاء قدرت نرم است
استان ها

News kasbokar@gmail.com

ایلام - رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با بیان اینکه راه اندازی 
قرارگاه رسانه ای اربعین ایلام به عنوان یکی از ضرورت ها در حوزه 
اطلاع رسانی در مرکز پیگیری می شود، گفت: هر کس دوست دار 
ایلام اســت باید یک گام در جهت توسعه و پیشرفت این استان 

بردارد. سپهر خلجی در نشســت هم اندیشی با اصحاب رسانه و 
فعالان مجازی استان ایلام با تاکید بر ضرورت آموزش در حوزه 
اطلاع رســانی و روابط عمومی ها، اظهار کرد: در چند روز آینده 
فراخوانی با همکاری ســازمان امور اداری و اســتخدامی برای 
دعوت به همکاری از افراد توانمند برای کمک به آموزش روابط 

عمومی ها، اعلام می شود.
وی با تاکید بر این که آموزش روابط عمومی ها، یک نهضت بزرگ 
در حوزه پیشرفت اطلاع رسانی کشور محسوب می شود، افزود: 
دولت بزرگ ترین کنش گر رســانه ای و ارتباطی در کشور است، 
چرا که بیشــترین حجم پروژه های کلان و مهم در استان ها به 
سرانجام می رسد و این نشان می دهد که دولت سیزدهم به همه 

استان ها توجه دارد.
خلجی ادامه داد: همه باید کمک کنیم ایلام پیشرفت کند و هر 
کس دوست دار ایلام است باید یک گام در جهت توسعه و پیشرفت 

ایلام بردارد. برای پیشرفت استان دو وظیفه مطالبه گری و تبیین 
و روشنگری دقیق لازم است که باید با تمام توان برای این دو مهم 

تلاش کنیم.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت با بیان اینکه ایلام نقش مهمی 
در طول دوران انقلاب، دفاع مقدس و مرزبانی از کشور داشته است 
و سه هزار شهید والامقام سند افتخاری برای ولایت مداری مردم 
این استان است، گفت: ایجاد قرارگاه رسانه ای اربعین استان به 
عنوان یکی از ضرورت های حوزه اطلاع رسانی در مرکز پیگیری 
می شود. خلجی با اشاره به اینکه مدیران اهمیت کار اطلاع رسانی 
را درک کنند و بیش از گذشــته به روابط عمومی ها توجه شود، 
یادآور شد: بخش اســتان های پایگاه اطلاع رسانی دولت از سال 
گذشته تقویت شده و تلاش می شود که ضعف روابط عمومی ها به 

تدریج برطرف شود.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت عنوان کرد: با توجه به این  که 

رسانه های رسمی هر استان نمی توانند تمام ابعاد و وقایع استان را 
پوشش دهند، استفاده از ظرفیت رسانه های محلی برای تقویت 

اطلاع رسانی مهم و اساسی است.
وی یادآور شد: منابع لازم برای حوزه اطلاع رسانی باید تامین شود 

و هر پروژه و طرح باید پیوست رسانه ای داشته باشد.
خلجی تصریح کرد: مبارزه با فســاد یکی از شــعارهای دولت 
سیزدهم است که اطلاع رسانی دقیق و مســنجم در این حوزه 

بسیار مهم است.
حضور در مزار شهید گمنام و ادای احترام به خانواده شهید شهید 
"محمدشفیع فیضی زاده"، شهید تازه تفحص شده دوران هشت 
ســال دفاع مقدس، حضور در نشست شــورای اداری استان با 
موضوع "تبیین الزامات اطلاع رسانی دولت" و نشست هم اندیشی 
با اصحاب رسانه و فعالین مجازی از برنامه های سفر دکتر خلجی 

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت به استان ایلام ابود.

ملیحه عبدالعلی زاده - تبریز ؛سی و پنجمین جشنواره ملی 
امتنان،گروه های کار نمونه، واحدهــای نمونه و کارگران 
نخبه با حضور » سید ابراهیم رئیســی« رئیس جمهور و 
»ســید صولت مرتضوی« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

برگزار شد.
طی این مراســم از میثم صادقی رئیس اداره مهندســی 
برق امور برق ستارخان شرکت توزیع نیروی برق تبریز به 
عنوان نخبه منتخب ملی در حوزه کار و تولید توسط رییس 

جمهور تجلیل و قدردانی شد.
همچنین در این مراســم میثم صادقی بــه  عنوان نخبه 
برگزیده کارو تولید در بخشی از برنامه ضمن تشریح جایگاه 
نخبکان عرصه کارو تولید و نقش انها در تحقق شعار سال 
یعنی جهش تولید با مشــارکت مردم و پیشرفت و اعتلای 

کشور، پیشنهاداتی را جهت توانمندســازی و حمایت از 
نخبگان عرصه کارو تولید به ریس جمهور محترم ارائه کرد.

*** تامین شبکه برق پروژه ملی طرح نجات تبریز با بیش 
از ۳7 میلیارد ریال اعتبار

مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز گفت: پروژه 
جابجایی شبکه فشــار ضعیف و 20 کیلو ولت بزرگترین 
پروژه مسیرگشایی تبریز با اعتباری بالغ بر ۳7 میلیارد ریال 

در حال اجرا است.
 اکبر فرج نیا با اشاره به اجرای پروژه  مسیرگشایی 45 متری 
انقلاب به طول ۱800 متر توسط شــهرداری تبریز اظهار 
کرد: به منظور توسعه خدمت رسانی به مشترکان شرکت، 
پروژه جابجایی شبکه فشار ضعیف و 20 کیلوولت خیابان 
45 متری موسوم به طرح ملی نجات تبریز با جدیت و تلاش 
همکاران شرکت در حال اجرا اســت. وی با بیان اینکه بر 
اساس بررسی های انجام شده بیش از ۳7 میلیارد و 7۳9 
میلیون ریال اعتبار برای این طرح پیش بینی شــده است 
افزود: طبق برنامه ریزی های انجام شده طی این پروژه ۱4 
پایه ۱4 متری، ۱4 عدد فونداسیون  پایه چراغ، 4 اصله تیر 
۱5 متری ، 2۳ اصله تیر ۱2 متری نصب و جایگذاری شده 
و 700 متر کابل روکشدار  ۱26)آلومینیومی( و ۳50 متر 
کابل خودنگهدار 95 احداث و یک ست کابل 20 کیلو ولت 

نصب شده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریــز ادامه داد: بر 

اساس پیش بینی های انجام شده در ادامه 60 اصله تیر ۱2 
و 9 متری، نصب و جایگذاری خواهد شــد. وی اضافه کرد: 
در راستای این پروژه بزرگ 2هزار و 557 متر کابل احداث 
و 2 دستگاه تابلو برق جایگذاری و 28 عدد چراغ ۱20 وات 

نصب خواهد شد.
**** تامین روشــنایی جاده جوان با اعتباری بالغ بر 6 

میلیارد ریال اعتبار
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز گفت: پروژه 
جابجایی تامین روشــنایی جاده جوان در مســیر ورودی 
مجموعه ورزشــی یادگار امام تبریز با اعتبــاری بالغ بر 6 

میلیارد ریال به بهره برداری رسید.
 اکبر فرج نیا در خصوص تامین روشــنایی مسیر ورودی 
مجموعه ورزشــی یادگار امام تبریز، اظهار کرد: به منظور 
تسهیل تردد هواداران پرشور تیم تراکتور، با تلاش همکاران 
)امور توسعه وبهسازی شبکه( شرکت پروژه تامین روشنایی 
جاده جوان در مسیر ورودی مجموعه ورزشی یادگار امام 
تبریز به بهره برداری رسید. وی افزود: پروژه جاده جوان به 
عنوان مسیر دسترسی استادیوم در ضلع شرقی ورزشگاه 
یادگار امام، با اعتبار 6 میلیــارد و 400 میلیون ریال انجام 

شده است.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز  خاطرنشان کرد: 
طی اجرای ایــن پروژه  20 عدد پایــه ۱4 متری، 20 عدد 

فونداسیون پایه چراغ نصب و احداث شده است.

شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی واحد نمونه استانی 
و ملی در سال ۱402 شناخته شد.

ســید محســن موســوی: طــی مراســمی ،اســتاندار 
مرکــزی با اهــدای لــوح تقدیــر از محمــود محمودی 
،مدیرعامل شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان مرکزی 
بــه دلیل کســب رتبــه در ســی و پنجمین جشــنواره 
 امتنان به عنــوان واحد نمونــه خدماتی اســتانی و ملی 

تقدیر کرد.
در این لوح آمده اســت: بدون تردید کارگران ستون اصلی 
تولید و رکن اساسی پیشرفت اقتصادی کشور هستندکه 

همواره با مشــارکت فعالانه، خلاقیت و تلاش بی وقفه در 
 گرداندن چرخ های اقتصادی کشور و رونق تولید پیشگام 

بوده اند.
بدین وســیله براســاس رای کمیته علمی و فنی ســی و 
پنجمین جشنواره امتنان از کارگران نخبه،گروه های کار 
و واحدهای نمونه استان مرکزی ،انتخاب شما را به عنوان 
واحد نمونه استانی و ملی در ســال ۱402 تبریک عرض 
نموده،زحمات و تلاش های بی شائبه شما را ارج نهاده و از 
درگاه خداوند متعال برایتان سلامتی ،سعادت و توفیق روز 

افزون مسئلت می نمایم

رئیس اتاق اصناف البرز  نیز با اشاره به اینکه صنوف عرضه کننده 
پوشاک نامتعارفِ البرز پلمب می شوند، گفت: اداره اماکن واحدی 
که حجاب را رعایت نکرده و اقدام به عرضه پوشاک نامتعارف کند 
بین چهار روز الی یک هفته پلمب خواهد کرد. محمد دادخواه با بیان 
اینکه  در راستای اجرای طرح عفاف و حجاب، پوشاک نامتعارف 
باید از ویتریــن واحد های صنفی البرز جمع آوری شــود، به لزوم 
رعایت حجاب توسط فروشنده های صنوف اشاره کرد و افزود: نباید 
هر فروشنده غیر موجهی با لباس مبتذل و کشف حجاب در مغازه ها 
فعالیت داشته باشد. وی از منع فعالیت واحد های عرضه پوشاک 
نامتعارف خبر داد و گفــت:  امیدواریم واحد های صنفی با اصناف 

همکاری کنند تا شاهد تذکر، برخورد و چالش با مغازه  داران نشویم.  
دادخواه  با اشاره به اینکه بازرسان اتاق اصناف به مجتمع ها و مراکز 
تجاری مراجعه کرده و تذکرات اولیه را به واحد های صنفی می دهند 
و در صورت عدم همکاری، اماکن وارد عمل می شود، ادامه داد: اداره 
نظارت براماکن عمومی فراجا، واحدهایــی که عفاف و حجاب را 
رعایت نکرده و اقدام به عرضه پوشاک نامتعارف کند بین چهار روز 
الی یک هفته پلمب خواهد کرد.  رئیس اتاق اصناف البرز  با اشاره به 
اینکه اتاق اصناف دخل و تصرفی در پلمب واحد های صنفی ندارد و 
جایگاه آن نظارتی است، گفت: طرح نور از25 فروردین ۱40۳ آغاز 
شده است. وی به بازرسی از ۱2 مجتمع تجاری بزرگ  در سطح شهر 

کرج اشاره کرد و افزود: خوشبختانه با توجه به همکاری مغازه داران 
شرایط نسبت به روز های اول اجرای طرح مطلوب تر است.به گفته 
دادخواه، لباس های نامتعارف به صورت قاچاق وارد استان شده یا در 
کارگاه های زیرزمینی تولید می شود در نتیجه باید جمع آوری آن در 
دستور کار قرار گیرد. رئیس اداره نظارت بر اماکن عمومی فراجای 
استان البرز نیز در این همایش با بیان اینکه فلسفه برگزاری آموزش 
های پلیس معرفی خط قرمز پلیس د رموضوع حجاب است،گفت: 
افراد بد حجاب نیز هموطن و شهروند ما هستند و باید با استقاده از 
آموزش های لازم خطوط قرمزحجاب برای آنان تبیین و آموزش 

داده شود تا به مرحله برخورد قانونی نرسد.

رئیسشورایاطلاعرسانیدولت:راهاندازیقرارگاهرسانهایاربعیندرکشورپیگیریمیشود

قدردانیرییسجمهورازهمكاربرقتبریزبهعنوانمنتحبملیدرحوزهکاروتولید

توزیعبرقاستانمرکزیواحدنمونهاستانیوملیشناختهشد

صنوفعرضهکنندهپوشاکنامتعارفِالبرزپلمبمیشوند
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

6 تفاوت بين مغز زنان و مردان را بدانيد
مغز كه مهم ترين، حســاس ترين و پيچيده ترين عضو بدن انسان است، از 
نظر كاركرد و اندازه ميان دو جنس زن و مرد متفاوت است. در اين نوشتار 6 

تفاوت بين مغز زنان و مردان آمده است. 

۱. روابط انساني
زنان تمايل دارند به نحو كارآمدتري با ديگران ارتباط برقرار كرده و توجه 
خويش را بــه يافتن راه حل مفيــد گروهي، حل و فصل مســائل و كاربرد 
نشانه هاي غيركلامي همچون لحن، هيجان و همدردي معطوف كنند. در 
حالي كه مردها بيشتر تمايل دارند كه وظيفه شناس، كم حرف  و منزوي تر 
باشند. مردان از حيث درك هيجاناتي كه آشكارا به زبان نمي آيند، با اشكال 
مواجه مي شــوند و حال آنكه زنان معمولا هيجانات و نشانه هاي عاطفي را 
احساس مي كنند. اين تفاوت ها مشخص مي ســازند كه چرا زنان گاهي از 
لحاظ ارتباط دچار مشكل اند و چرا دوستي هاي مردانه و زنانه با هم متفاوت  

هستند.

۲. مغز سمت چپ در سنجش با هر دو نيمكره مغز
مردها گرايش دارند در نيمكره چپ مغز پــردازش كنند در صورتي كه زن ها 
مي توانند از هر دو نيمكره به خوبي استفاده كنند. اين تفاوت مشخص مي سازد 
كه چرا مردان معمولا از لحاظ فعاليت هاي ناشي از نيمكره چپ قوي هستند و 
از چشم انداز وظيفه شناسي به مشكل گشايي راه مي يابند، اما زنان معمولا گره 

مشكلات را خلاقانه تر حل مي كنند و هنگام ارتباط، از احساسات، آگاه ترند. 

۳. توانايي هاي رياضي
يك تفاوت بين مغز زنان و مردان در توانايي هاي رياضي است. ناحيه اي از 
مغز موسوم به بخش آهيانه اي تحتاني )آي. پي. ال( معمولا در مردان به ويژه 
در سمت چپ، به طرز بارزي بزرگ تر از زنان است. تصور مي شود اين بخش 
از مغز بر قدرت ذهني رياضي نظارت مي كند و شايد روشن مي سازد كه چرا 
مردها اغلب بهتر از زنان از عهده حل مسائل رياضي برمي آيند. جالب است 
بدانيد اين همان ناحيه مغز انيشتين است كه معلوم شد به طرز غيرعادي 
بزرگ است. در ضمن بخش آهيانه اي تحتاني )آي.پي .ال( اطلاعات حسي 
را آمايش مي كند و طرف راست بزرگ تر مغز زنان، به آنها كمك مي كند كه 

متوجه مسائلي مانند گريه شبانه كودك شان شوند. 

۴. واكنش نسبت به فشار رواني )استرس( 
مــردان در مقابل شــرايط تنــش زا، از خود واكنش »ســتيز يا گريز« نشــان 
مي دهند. در حالي كه بــه نظر مي آيد زنــان در رويارويي با چنيــن اوضاعي، 
 اســتراتژي »تمايل و دوســتي كردن« را در پيش مي گيرند. روانشناسي به نام 
»شلي ايي تيلر« بعد از اينكه متوجه شد زن ها موقع مواجه شدن با فشار روحي از 
خود و فرزندان شان مراقبت می كنند و پيوندهاي استوار گروهي به وجود مي آورند، 
عبارت »تمايل و دوستي كردن« را وضع كرد. چرايي اين واكنش هاي ناهمانند، 
ريشه در هورمون ها دارد. هنگامي كه همه دچار فشار رواني مي شوند، هورمون 
»اكسي توسين« آزاد مي  شود. با اين وصف، »استروژن« معمولا »اكسي توسين« را 
افزايش داده و منجر به آرامش مي شود. در صورتي كه »تستوستروني« كه مردها 

موقع بروز فشار روحي توليد مي كنند، اثرات »اكسي توسين« را مي كاهد. 

۵. زبان
دو بخش از مغز كه عهده دار زبان بوده، در زنان بزرگ تر از مردان است، به 
يك دليل كه زن ها، به خصوص در موضوعات وابسته به زبان برتر از مردان 
هســتند. علاوه بر اين، مردان معمولا فقط زبان را در نيمكره اصلي آماده 
مي كنند، حال آنكه زنان در هر دو نيمكره به اين امر مي پردازند. اين تفاوت 
در صورت بروز سكته مغزي، كمي مصونيت به وجود مي آورد. امكان دارد 
زنان بتوانند از ضايعه اي كه سكته مغزي به نواحي زباني وارد مي كند، كاملا 

بهبود يابند ولي شايد مردها از اين امتياز محروم بمانند. 

۶. توانايي ارتباطي
زن ها داراي دستگاه حاشــيه اي )كناري( عميق و بزرگ تري نسبت به مردها 
هستند كه سبب مي شــود بيشــتر با احساسات شان تماس داشــته و قادر 
باشند آنها را بهتر بر زبان آورند و رشــته پيوند با ديگران را محكم تر سازند. به 
 دليل همين توانايي ارتباطي اســت كه آنها بيش از مردها مي توانند از بچه ها 

مراقبت كنند. 
منبع: هايپركلابز

آگاهی

  مساله خود را »اسكمپر« كنيد
ما بارها شنيده ايم كه يك مساله را بزرگ نكنيد 
كه البته نكته درستي است اما گاهي اوقات بزرگ 
كردن يك بعد از مساله مي تواند راهگشا باشد. اين 
پيشنهاد ويژه تكنيكي است به نام اسكمپر. نام 
اسكمپر از اول چند فرمان برداشته شده است كه 

در زير مي آيد.
 :)S: Substitute( جانشين كن يا تعويض كن
مثال: استفاده از چراغ راهنمايي شارژ شونده با نور 

آفتاب از طريق صفحه هاي خورشيدي 
تركيب كن )C: Combine( : تركيب دستگاه 
چاپگر و كپي و فكس و اسكنر كه منجر به توليد 

يك دستگاه به جاي چهار دستگاه شد.
اقتباس كن )A: Adapt( : مثال: ســاخت 
هواپيما با استفاده از ساختمان بال و بدن پرندگان

 M:( تغيير بده/بــزرگ كن/كوچك كن
Modify/Magnify( : تلويزيون هــاي بــا 

صفحات بزرگ تر براي مكان هاي بزرگ
 P: Put to other( كاربرد ديگر پيدا كن
uses( : استفاده از كيس بلااستفاده كامپيوتر به 

جاي منقل كباب پزي
حذف كن )E: Eliminate( : مثال: حذف سيم 

از هندزفري موبايل )همانند آيفون 7(
R: Reverse/( بازآرايي كن، معكوس كن
Rearrangement(: استفاده از شب به جاي 

روز جهت كارهاي اداري در مناطق گرمسير

نگاه راهبردي
ايــن تكنيــك در مديريــت اســتراتژيك و 
تصميم گيري هاي خرد و كلان مي تواند كاربرد 
داشته باشــد. به عنوان نمونه زماني كه شما با 
مشــكل اشــباع بازار يا تشــديد رقابت روبه رو 
مي شويد، مي توانيد با اســتفاده از فرمان كاربرد 
ديگر پيدا كن براي محصول و تكنولوژي خود، 
بازار جديدي پيدا كنيد، مانند كاري كه آمازون با 
كتابفروشي شروع كرد حالا تبديل شده است به 

همه چيزفروشي. 
يا مي توان بــا به كار بردن ايــن فرامين در مدل 
كسب وكاري خود، به ايده هاي جديدي رسيد. 
از اين پس وقتي با يك مساله روبه رو شديد، سعي 

كنيد ابعاد مختلف آن را اسكمپر كنيد. 

اورژانس کسب و کار آموزش

بيشتر ما به نظر مي آيد كلمه »رهبر سازماني« را با ويژگي هاي شخصيتي 
مرسوم مثل كاريزما بودن، پويايي، خودانگيزشي و قدرتمندي 

پيوند داده ايم. هيچ كدام از اين مشــخصه ها نادرست 
نيستند. بيشــتر رهبران ســازماني موفق كه با آنها 

ملاقات داشته ام نه همه اين ويژگي ها ولي چندين 
ويژگی از آنها را داشته اند اما آيا فقط چون اينها 
تصور معمــول از ويژگي هاي رهبر ســازماني 

هستند، داشتن آنها مدير را به بهترين فرد تبديل 
مي كند؟

با اتصال داخلي تكنولوژيك و فشار اجتماعي، جهان 
ســريع تر از آنچه بتوانيم خود را تغيير بدهيم، 
دگرگون مي شود. اين تغيير عميق، تغييرناپذير 

و وابسته به يكديگر است. براي وفق دادن به طور 

مناســب و مقتضي، نياز به تجديدنظر درباره طرز فكرمــان از رهبران و 
رهبري سازماني داريم. امروزه ويژگي جديدي مطرح شده است كه 

روز به روز هم بر اهميت آن افزوده مي شود. 

 فروتني
معمولا وقتي از لغت فروتني اســتفاده مي كنيم، گمان 
مي كنيم كه اين كلمه نوعي انفعال را نشان مي دهد. مردم 
فروتن براي خواست ديگران، خودشان را پايين تر از بقيه 
قرار مي دهند. آنها يا مورد بي اعتنايي قرار مي گيرند يا جا 
پاي ديگران مي گذارند. گرچه به نظر مي رسد اين مفهوم 
در تضاد با تعاريف اوليه ماســت اما هيچ كدام درســت 
نيســت. فروتني به معناي ضعف نيســت. تواضع، قلب 

رهبري سازماني است.

چگونهیکرهبرسازمانیراتوصیفمیکنید؟

از صفر به يك
پيتر تيــل )Peter Thiel( نويســنده 
 ،»)Zero to One( از صفر بــه يــك«
از كارآفرينــان و ســرمايه گذاران موفق 
»سيليكون ولي« اســت كه نام او در بين 
بنيانگذاران PayPal و ســرمايه گذاران 
Facebook به چشــم مي خــورد ولي 
شايد بتوان بزرگ ترين تجربه كاري او را 
در محيط تحصيلي و دانشگاهي دانســت كه با نظرياتي جديد و متناقض 
نسبت به ساير هم دوره هاي خود كوشيد تا برخي از نظريات به ظاهر درست 

را از ميان بردارد. 
كتاب »از صفر به يك« از جمله كتاب هايي است كه در زمينه كسب وكار 
و همچنين اقتصاد، حرف هاي بسياري براي گفتن دارد. تيل معتقد است 
كه آموزش كارآفريني، شبيه پارادوكسي است كه نمي تواند وجود خارجي 
داشــته باشــد، چرا كه هرگونه نوآوري در ذات خود، نو و منحصر به فرد 
اســت و هيچ قاعده از پيش تعيين شــده اي وجود ندارد كه به شما بگويد 
چگونه موجب خلق نوآوري شويد. پس افرادي كه به تاسيس استارتاپ و 
شركت هاي نوپا رو مي آورند، با مطالعه اين كتاب مي توانند با ويژگي هاي 
شخصيتي ای كه لازمه هر كارآفرين است، همچنين چگونگي روند خلق 

ايده تا محصول و موفقيت در آن آشنا شوند.

معرفي كتاب

۱۰ درس موفقيت از  موسس آمازون
موفقيت، خواه در يك كســب وكار كوچك و 
خواه در يك شركت بسيار بزرگ، مرتبط است 
با نوع رهبري اي كه دارد. اين درباره شركتي به 
عظمت آمازون كه جف بــزوس را در راس خود 
دارد، نيز صدق مي كند. اگــر چه بزوس پس از 
فارغ التحصيلي خود در سال ۱۹۸۶ چندين شغل 
با درآمد بالا داشت اما او مصمم بود كسب وكار 
خودش را شروع كند و در نتيجه، آمازون را به 
 راه انداخت. در اين نوشتار با ما همراه باشيد تا

 ۱۰ درس موفقيت از جف بزوس، موسس آمازون 
براي كارآفرينان را بيان كنيم. 

بــزوس، تمام انــرژي و تمركز خــود را روي 
مشتريانش گذاشت. شــايد اين رتبه اول را 
در فهرست او داشته باشد: راضي نگه داشتن 
مشتريان. وي به عنوان يك كارآفرين تحليلي 
و هوشــمند و با تفكري خاص تصوير شــده 
اســت. او قادر بود يك امپراتوري ايجاد كند و 
كسب وكارهاي ديگري را با سبك مديريت خود 
شــروع كند. در ادامه ۱۰ درس موفقيت از جف 
بزوس، موسس و مديرعامل اجرايي آمازون براي 

كارآفرينان را مي بينيد. 

۱. سمج و انعطاف پذير باشيد
با توجه به سيســتم فكري و رفتاري بزوس، 
كارآفرينان خوب بايد سمج و قابل انعطاف باشند. 
بزوس با اشاره به آمازون مي گويد: »ما در رويايي 
كه داريم، سرسخت هستيم  و در زمينه جزئيات 
انعطاف پذير هستيم.«پيگيري رويا بخش اول 
و انعطاف پذير بودن دربــاره تاكتيك ها بخش 
دوم است. بزوس مي افزايد: »اگر شما سرسخت 
نباشيد، خيلي زود تسليم تجربيات تان خواهيد 
شد و اگر شــما انعطاف پذير نباشيد، سرتان به 
سنگ خواهد خورد و راه حل متفاوتي نخواهيد 
ديد براي مشكلي كه مي كوشيد آن را حل كنيد.« 
اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز فراموش 

نكنيد. 

۲. استراتژي خود را بر پايه چيزهايي بگذاريد كه 
تغيير نخواهند كرد

فروش  صندلــي تراكتور، دســتگاه خواندن 

كتاب هاي الكترونيكي و ذخيره ســازي داده 
همگي بخشي از يك طرح بزرگ هستند كه سه 
بعد ثابت دارند: ارائه انتخاب گسترده تر، قيمت 

پايين تر و تحويل سريع و قابل اعتماد. 

۳. ببينيد كه مشتريان تان چه نيازي دارند و گام 
به گام براي برطرف كردن نياز آنها پيش برويد

سرمايه گذاري ها براي پروژه هاي جديد و بزرگ 
آمازون مانند تبلت هاي كينــدل )Kindle( و 
دستگاه خواندن كتاب هاي الكترونيكي توسط 
نياز مشتري تعريف شــدند، نه توسط سليقه 
مهندسان. اگر مشتري چيزي را نخواهد، آن چيز 
رفتني است، حتي اگر اين به معني متلاشي شدن 
قسمتي باشد كه سابقا بسيار قدرتمند بوده است.

 
۴. هر كس بايد قادر باشــد در يك مركز تماس 

كار كند
شكايات مي توانند در عصر توئيت و وبلاگ هاي 
ويروسي ويرانگر باشــند. بزوس از هزاران نفر 
از مديران آمازون، از جمله خودش درخواست 
مي كند كه هر ســال دو روز در دوره آموزشي 
مركز تماس حضور به هم رسانند. نتيجه: تواضع و 

همدلي براي مشتري. 

۵. مشتريان را تحت نظر داشته باشيد نه رقبا را
بزوس اشاره مي كند كه شركت هاي فناوري 

حساسيت زيادي روي رقباي شان دارند: 
آنها صبر مي كنند تا ببينند رقباي شان 
چه چيزي معرفي مي كنند، سپس به 
رقابت مي پردازند و سعي مي كنند از 
رقيب شان بهتر و برتر باشند. آمازون 
به جاي اين كار، با گــوش دادن به 
مشتريان، كسب وكار »سرويس هاي 
وب آمــازون« )AWS( را بــه راه 

انداخت، براي حل مشكلات مربوط 
به ميزباني وب درون ســازماني 
كه بيش از حد گــران بودند و 
محصولات متن باز كه به اندازه 

كافي قــوي نبودند كه 
شركت هاي به سرعت 

در حال رشد يا شــركت هاي درحال حاضر 
  AWS .بزرگ را به راحتي پشــتيباني كنند
درحال حاضر يك كسب وكار ۱۰ ميليارد دلاري 

است. 

۶. امروز روز اول براي اينترنت است. هنوز خيلي 
چيزها هست كه بايد ياد بگيريم

بزوس نخستين بار در ســال ۱۹۹۷، در نامه اي به 
ســهامداران آمازون اين نگرش را اعلام كرد. او 
هرگز نظرش را عوض نكرد. در مقر جديد آمازون دو 
ساختمان  از بزرگ ترين ساختمان ها روز ۱ شمالي و 
روز ۱ جنوبي نام دارند. بزوس هنوز هم در مصاحبه ها 
از اينترنت به عنوان يك جهان ناشناخته صحبت 
مي كند، جهاني كه به طور كامل درك نمي شود و 

هميشه شگفتي هاي جديد دربردارد. 

۷. كاري كنيد كه كاركنان خودشــان را مانند 
مالك ببينند

هنگامي كه بزوس اين را در نخستين نامه سالانه 
آمازون نوشت، ۶۱۴ كارمند داشت در حالي كه 
يك ســال قبل از اين ۱۵۸ كارمند داشت و در 

حال حاضر ۲۳۰.۰۰۰ كارمند  دارد. 
يكي از مولفه هاي كليدي اين رويكرد استفاده 
از گزينه هاي سهام كارگران در روند استخدام 
بود. بزوس در نامه ســال ۱۹۹۷ نوشت: »ما 
همچنان به تمركز روي اســتخدام و 
حفظ كاركنــان همه فن حريف و 
بااســتعداد ادامــه مي دهيم و 
همچنان دستمزد آنها را به جاي 
پول نقــد با گزينه هاي ســهام 
كارگران پرداخــت مي كنيم. ما 
مي دانيــم موفقيت مان تا حد 
زيادي تحت تاثير توانايي 
ما بــراي جــذب و 
كارمندان  حفــظ 
خواهد  باانگيزه اي 
بود كه هــر يك از 
آنها بايد خودشان 
را مالك شــركت 
بدانند و در نتيجه 
بايد واقعــا مالك 

باشند.«

۸. فرهنگي بســازيد 
كه به درد شركت تان 

مي خورد
فرهنگ خود آمازون به 
اين دليل زبانزد است كه 
بسيار ريسكي و حساس 

 و از لحاظ اقتصادي حساب شــده است و اين
 در خور شركتي است كه بيشتر عمر خود را به 
عنوان يك شركت عمومي تحت اصول پذيرفته 
شده حسابداري، سود و زيان كمي داشته است. 

بزوس در نامه سال ۲۰۱۵ نوشت: »ما هرگز ادعا 
نمي كنيم كه رويكرد ما درســت است، فقط 
مي گوييم كه اين رويكرد متعلق به ماست. در طول 
دو دهه گذشته، ما گروه بزرگي از افراد همفكر را 
جمع آوري كرده ايم. آدم هايي كه رويكرد ما را 
انرژي زا و هدفمند مي دانند.« اين درس موفقيت 

از جف بزوس عالي است. 

۹. تفهيم نامه ارائه داده  و آن را مورد بحث قرار 
دهيد، نه اسلايد شو

بزوس مي گويد: »جلسات شركتي هميشه به 
اين صورت است كه يك نفر در مقابل حضار از 
جا برمي خيزد و كار خود را ارائه مي دهد- نوعي 
از اسلايد شو. از نظر ما- شما با استفاده از اين 
شيوه، اطلاعات بســيار كمي مي توانيد كسب 
كنيد، آن هم فقط نقاط خيلي بارز و مشخص. 
اين كار براي شــخص ارائه دهنده آسان است، 
اما براي مخاطبان دشوار اســت و بنابراين به 
جاي آن، كاري كه ما انجام مي دهيم، اين است 
 كه تمام جلسات ما حول محور يك يادداشت
 ۶ صفحه اي )تفهيم نامه( ساختاربندي مي شود و 
هنگامي كه شما مجبور هستيد ايده هاي خود را 
با جملات كامل و پاراگراف هاي كامل بنويسيد، 
مجبور مي شويد با شــفافيت عميق تري فكر 
كنيد.«اگر شــما به نوشتن عادت كنيد، متوجه 
خواهيد شد كه اتفاق شگفت انگيزي رخ مي دهد. 
مغزتان افكار و ايده ها را به حدي ســريع توليد 
مي كند كه انگشتان تان در تايپ كردن آنها كم 
مي آورند. اسلايد  شــو ها چنين تاثيري به جا 
نمي گذارند. حتي اگر بتوانند، شما مجبور هستيد 

تفكرات تان را به نكات مهم محدود كنيد. 

۱۰. ما معمولا مدت زماني طولاني به درستي درك 
نمي شويم

بسياري از توســعه هاي آمازون در ابتدا شبيه 
به موانعي براي از دســت دادن پول هستند. 
اين موضوع باعث مي شود گاهي اوقات قيمت 
سهام شــركت پايين بيايد و موجبات تمسخر 
تحليلگران فراهم  شود. بزوس شانه بالا مي اندازد. 
اگر طرح هاي جديد مفهوم استراتژيكي براي او 
ايجاد كند، بازده مالي پنج به هفت در سال خوب 
است. اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز 

فراموش نكنيد. 
منبع: نو استارت آپ
ترجمه: بازده 


